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1 Inleiding 

In het kader van het vak ‘sociaal-ruimtelijk sociaal werk’ kregen wij de opdracht aan de slag te gaan 

met een sociaal ruimtelijk vraagstuk, voor u ligt het resultaat van een buurtonderzoek dat we 

uitgevoerd hebben in opdracht van Ons Erf (vzw UNIE-k). Ons Erf is een organisatie die dag- en 

woonondersteuning aanbiedt voor volwassenen met een ernstige verstandelijke beperking of niet- 

aangeboren hersenletsel (NAH). Hun doelgroep heeft een intensieve ondersteuningsnood op 

verschillende levensdomeinen. Ons Erf is in de planningsfase voor een nieuwbouw, deze zal oude 

gebouwen vervangen die niet voldoen aan de standaarden van de 21ste eeuw. Eén van de 

uitgangspunten van het nieuwe totaalconcept is het inzetten op (omgekeerde) inclusie en de-

institutionalisering. Wat ons opviel is dat er nog weinig tot geen input was van de buurt, er waren al 

pogingen gedaan maar met weinig resultaat. Daarom leek het ons interessant een buurtonderzoek te 

doen om de troeven, noden, uitdagingen en mogelijke spanningsvelden in kaart brengt. Dit hebben we 

gedaan aan de hand van interviews met medewerkers, huis-aan-huis bezoeken en een enquête op de 

Facebookpagina van de buurt. We baseerden ons buurtonderzoek op een literatuurstudie vanuit een 

sociaal-historisch en sociaal-ruimtelijk perspectief.  

2 LITERATUURSTUDIE 

2.1 SOCIAAL-HISTORISCH PERSPECTIEF 

Ons Erf biedt intensieve ondersteuning aan volwassenen met een ernstige meervoudige beperking. 

Het heette oorspronkelijk Pido, wat staat voor Provinciaal Instituut voor Diep Oligofrenen en is 

opgericht in 1986 door de provincie West-Vlaanderen. De grote bezielier van het initiatief was ere-

gedeputeerde Hilaire De fauw. PIDO verwelkomde de eerste bewoners op 1 april 1986 voor 

ambulante zorg. Dit waren 24 mensen met een zware handicap. Het korps was toen zesledig: een 

directeur, orthopedagoog, maatschappelijk werker en drie dokters. Daarna is het heel snel gegaan, 

want op 1 oktober 1987 was de hele site operationeel. Dit betekent dat er toen een kleine 200 mensen 

residentieel verbleven en er 16 leefgroepen waren opgestart. De beginjaren van Pido waren tijdens 

een periode van werkloosheid. Het VAPH erkende wel subsidies aan de nieuwe voorziening, maar 

niet voldoende om gekwalificeerd personeel in dienst te nemen (C.G., persoonlijke communicatie, 

24/11/2021). 

Oorspronkelijk was het gericht op diep-oligofrenen. In een persartikel (Reynaert, 1986) schreef men 

dat dit zwakzinnigen zijn die mentaal zo erg gehandicapt zijn dat ze niet in staat zijn ook maar aan 

enige vorm van sociaal leven bewust te participeren. Sommigen onder hen zijn ook somatisch of 

sensorieel beperkt. Doorheen de tijd is de doelgroep wat verschoven. Psychiatrische ziekenhuizen 

richtten zich op genezing van mensen met emotionele problemen, maar ook zij vonden doorheen de 

jaren hun weg naar het provinciaal instituut. Dit komt omdat ook heel wat mensen met een 

verstandelijke beperking kampen met een psychische kwetsbaarheid die zich vaak uit in 

gedragsproblemen. Ons Erf merkte duidelijk de noodkreet van de jeugdhulp die niet goed weet waar 

ze mensen met emotionele problemen moet oriënteren. In theorie kan deze groep heel wat 

zelfstandigheid aan, maar in de praktijk loopt ze vast. Een derde en kleinere doelgroep van Ons Erf 

zijn mensen met een niet aangeboren hersenletsel (C.G., persoonlijke communicatie, 24/11/2021).  

De wortels van Pido gaan terug tot in 1968. Toen is de wetgeving rond zorginstellingen enorm 

veranderd. Men sprak voor het eerst over psychiatrische ziekenhuizen i.p.v. over gestichten (Van 

Hove, 1986). Een gesticht richtte zich op een heel brede groep: mensen met psychische 

kwetsbaarheden en wezen maar ook mensen met een verstandelijke beperking.  



West-Vlaanderen was koploper in Vlaanderen wat betreft de zorg voor mensen met een mentale 

handicap. Een aantal grote voorzieningen waren bv. Maria Ter Engelen (nu De Vleugels), de Lovie en 

de Engelbewaarder. Maar eens de patiënten meerderjarig werden, konden ze enkel in een gesticht 

terecht en hier kregen ze niet de hulp en zorg die ze behoefden. De komst van psychiatrische centra 

bood hier deels een antwoord op, deze focusten wel enorm op genezing. Aangezien een ernstig 

mentale beperking geen ziekte is, bleef deze groep vaak ‘hangen’ in de centra. Directie van 

psychiatrische centra vroegen de provincie om hulp. De fauw wilde een antwoord bieden op hun 

dringende vraag en bedacht een concept uit. Dit concept werd een kleine 20 jaar later het Provinciaal 

Instituut voor Diep Oligofrenen (C.G., persoonlijke communicatie, 24/11/2021) en (Van Hove, 1986).  

Sinds een aantal jaar is de gezondheidszorg een bevoegdheid van de Vlaamse gemeenschap. De 

provincies komen dus niet meer financieel tussen in diensten en voorzieningen voor mensen met een 

handicap. Dit had een enorme impact op de werking van Ons Erf. Een klein voorbeeld is de kosten 

voor een tuinman voor het onderhoud van al het groen op het domein. Voorheen gebeurde dit door de 

groendienst van de provincie. De infrastructuur van Ons Erf is wel nog steeds eigendom van de 

provincie en wordt via een erfpachtregeling gehuurd. De band met de provincie is niet volledig 

doorgeknipt. Zo is de voorzitter van vzw UNIE-K de gedeputeerde van welzijn van de provincie West-

Vlaanderen. UNIE-K is een fusie van drie voorzieningen: Ons Erf, de Waaiberg en ’t Venster. Het 

ontstond in 2004. Die schaalvergroting was nodig vanuit een financiële nood. De Magdalenahoeve – 

een vervallen boerderij met manege - was een laatste geschenk van de provincie. Mensen met een 

verstandelijke beperking staan vooral zintuiglijk in de wereld. Activiteiten met paarden zijn dan ook een 

schot in de roos voor deze doelgroep (C.G., persoonlijke communicatie, 24/11/2021).  

Ons Erf zelf ligt wat verscholen langs de Koning Albertlaan ter hoogte van Weinebrugge. Een boszone 

verbergt het complex. In 1986 stond er een centraal gebouw voor de administratie met een grote 

parking, een medisch en verzorgingsgebouw dat veel weg heeft van een kliniek en waar 60 bedden 

voorzien worden voor personen die veel zorgen behoeven of bedlegerig zijn. Ook kwam er een reeks 

paviljoenen waarin telkens 12 personen verzorging en begeleiding vinden. Tot slot stond er nog het 

therapiegebouw. Eind 1987 was het instituut open voor 180 patiënten (Reynaert, 1986). De ligging en 

het ziekenhuismodel zorgden voor heel commotie, roddels en kritiek (C.G., persoonlijke 

communicatie, 24/11/2021). Een eerste was een gebrek aan transparantie. De term ‘diep-oligofreen’ 

wordt niet gebruikt in de gangbare taal en zorgde voor heel wat foute veronderstellingen. Mensen 

spraken over een luxeproject van de provincie met gouden klinken aan de deuren. Men vond dat de 

miljoenen franken beter evenredig waren verdeeld over de reeds bestaande voorzieningen voor 

mensen met een mentale beperking. Men zag Pido als een bijkomende concurrent in een slecht 

budgettaire periode. Het klopt dat Pido een enorme investering was, maar De fauw ging er wel vanuit 

dat dit zou renderen. De bedenkers kozen er heel bewust voor om zich volledig te richten op mensen 

die geen aansluiting vinden bij het bestaande aanbod, namelijk diep-oligofrenen en mensen met 

meervoudig complexe problematieken. Tot slot kwam er ook heel wat kritiek van vooruitstrevende 

collega’s. Na een periode van uitsluiting, segregatie en integratie gingen heel wat mensen op de 

balustrade staan om inclusie en de-institutionalisering te verkrijgen. Kritisch-emancipatorisch 

orthopedagoog Geert Van Hove verweet Pido dat het een achterhaald concept is. 

De naam Ons Erf verwijst naar het verhaal van een woonerf. Iedereen is er welkom op voorwaarde 

dat iedereen zich aanpast aan de beperking die de bewoners hebben. Een leidinggevende binnen 

Ons Erf noemt het omgekeerde integratie. Je gaat er bijvoorbeeld niet met een auto rondcrossen. Hij 

vertelt ook dat het hen spijtig genoeg nog niet gelukt is om dit in de praktijk ook te brengen. De 

connectie met de buurt is gering (C.G., persoonlijke communicatie, 24/11/2021). 

 



2.2 SOCIAAL-RUIMTELIJK PERSPECTIEF  

Vanuit een pedagogisch optimisme stond lang het idee van genezen (cure) centraal in het zorgbeleid. 

Concreet betekende dit voor mensen met een beperking dat de focus voornamelijk lag op medische 

en therapeutische interventies met het oogmerk om te genezen. In de fysieke ruimte vertaalde zich dit 

proces in grote instituten die zich vaak situeerden op afgelegen domein (Dermaut, n.d.). Wat opvalt is 

dat Ons Erf wellicht uit deze visie is ontstaan, aangezien het domein van de instelling zeer afgelegen 

ligt van de maatschappij. 

Doorheen de tijd vindt een verschuiving plaats van cure naar care. Dit omvatte een de-

institutionaliseringsproces. Het uitganspunt hiervan is dat mensen met een beperking volop kunnen 

participeren aan het maatschappelijke leven. Ruimtelijk kan dit vertaald worden naar het leven in 

kleinere inclusieve leefgemeenschappen. Tot slot verschuift de visie van cure/care naar support 

(inclusie). Er wordt gekeken naar hoe de samenleving kan aangepast worden om deze inclusiever te 

maken (Dermaut, n.d.).  De mogelijkheden en sterktes van mensen met een beperkingen worden 

hierbij versterkt. Voor de personen met de grootste noden blijven cure en care nog steeds dominant in 

het professionele zorgbeleid. 

Vanuit een sociaal-ruimtelijk perspectief wordt de fysieke ruimte niet enkel gezien als een symbolisch 

gegeven van context en achtergrond. Er is een verhoogde aandacht voor de sociale relaties die er 

zich in afspelen. Ruimte stopt dus niet bij het fysieke aspect. Het is zowel het product van sociale 

relaties, maar gaan deze eveneens produceren. De manier waarop zorgrelaties worden gevormd en 

de ruimtelijke richting beïnvloedden elkaar en zijn aan elkaar verbonden (Dermaut, n.d.; Spatscheck & 

Wolf-Ostermann, 2009). Onderzoek toont tot slot aan dat mensen met een beperking die fysiek 

geïntegreerd zijn beter scoren op levenskwaliteit, maar dat dit niet noodzakelijk gepaard gaat met een 

verhoogde sociale inclusie. Bewoners blijven beperkt in het aangaan van duurzame relaties met 

anderen in de samenleving (Bredewold et al., 2015; Dermaut, n.d.). 

De inzichten van Deligny sluiten hier eveneens bij aan. De Franse pedagoog verzette zich tegen het 

veranderen van mensen aan een norm in institutionele omgevingen. Volgens Deligny moet er vanuit 

de eigen leefwereld omstandigheden worden ontwikkeld om elkaar te begrijpen, te kennen en te 

respecteren. Het asylaire (place for being me) is dan de symbolische ruimte waarin dit gebeuren 

plaats kan vinden, waarbij sociale relaties en verhoudingen opnieuw onderhandeld kunnen worden.  

Ruimtelijke interventies zijn nauw verweven met de kwaliteit van het samenleven. Vanuit een sociaal-

ruimtelijk perspectief worden plaatsen gevormd door de onderliggende interacties tussen gebruikers 

en de omgeving. Ze verbeteren of overstijgen bestaande grenzen tussen groepen in de samenleving.  

Sociaal handelen in de publieke ruimte wordt bevorderd of maken andere onmogelijk. Dialoog tussen 

gebruikers, bewoners, praktijkmedewerkers is dan ook noodzakelijk. Een participatief ruimtelijk 

ontwerp komt in stand door de interactie met inwoners als onderdeel van een collectief 

onderzoeksproces (Steel et al., 2014). Dit is essentieel om de buurt te kunnen betrekken voor Ons Erf. 

3 METHODE EN REFLECTIEKADER 

Het grootste deel van het onderzoek bestond uit een fysieke bevraging van de buurtbewoners, waarbij 

studenten deur-aan-deur gingen. Hierbij werd aangebeld bij een 40-tal huizen, in groepjes van 2 à 3 

studenten, en werden op papier notities genomen over de gesprekken die volgden. Bij 25 huizen werd 

er door iemand opengedaan, en daarvan is met een 20 à 25-tal buurtbewoners een substantieel 

gesprek gevoerd over Ons Erf. We stelden onszelf voor als studenten van de Universiteit Gent die een 

onderzoek doen over Ons Erf en vroegen hen eerst of ze de voorziening kenden en of ze er ooit 

kwamen. Daarna werd dieper ingegaan op de linken van henzelf en de rest van de buurt met Ons Erf.  



In de buurt van Ons Erf is er ook een gebouw met studentenkoten. Met deze studenten heeft op een 

andere dag een gesprek plaatsgevonden over mogelijkheden die zij zien voor omgekeerde inclusie. 

Later hebben we nog een tweede bevraging gedaan van de buurt, dit keer online via een Google 

Forms, waarvan de link werd gedeeld in de Facebookgroep van de buurt. Hier werden eerst vragen 

gesteld over de buurt in het algemeen, en daarna pas over Ons Erf. Zo was het minder expliciet dat 

deze bevraging over Ons Erf ging. Om mensen te stimuleren om deel te nemen werd er onder de 

deelnemers een cadeaubon van 50 euro verloot. De enquête werd door 20 buurtbewoners ingevuld.  

In een tweede luik van ons onderzoek werden vier personeelsleden van Ons Erf geïnterviewd. Deze 

interviews werden vervolgens getranscribeerd. Drie van deze personeelsleden werkten van het begin 

af aan bij Ons Erf en hebben dus veel inzicht over de historiek van de voorziening. Een ander 

personeelslid woont dan weer zelf in de buurt en heeft dus een dubbel perspectief als buurtbewoner 

én personeelslid.  

De buurt en de personeelsleden werden benaderd vanuit een sociaal-pedagogisch perspectief 

(Coussée et al., 2010; Steel et al., 2014). Dit betekent dat we kritisch hebben gereflecteerd over hoe 

de ideeën van buurtbewoners en personeelsleden van Ons Erf historisch geconstrueerd zijn (Coussée 

et al., 2010). Deze historische constructie komt ook terug in het reflectiekader van Steel et al. (2014, p. 

25): 

“Deze nadruk op een historisch bewustzijn is niet ingegeven vanuit een nostalgische interesse 

in de geschiedenis omwille van de geschiedenis zelf, maar omwille van de verwevenheid 

tussen verleden, heden en toekomst. Vanuit het heden kan teruggekeken worden naar het 

verleden om de evidenties van het heden te leren begrijpen als een resultaat van een 

historisch constructieproces.” 

We peilden naar de ruimte tussen het publieke en het private, waar de buurtbewoners vanuit en 

dichtbij hun eigen thuis kleine en grote engagementen (kunnen) opnemen. We hebben ons vragen 

gesteld zoals: wordt het zorgen voor mensen die verblijven in Ons Erf aanzien als een gedeelde 

verantwoordelijkheid (van de buurt)? Bovendien bekijken we het eigen onderzoek, waarbij we met veel 

mensen uit de buurt in contact kwamen, zelf vanuit een sociaal-pedagogische bril waarin het ook een 

interventie is, die dus een impact heeft op de mensen en de buurt (Coussée, 2010). Wij hebben zelf 

ook een perspectief en mening over wat wenselijk is in het contact tussen de buurt en (de bewoners 

van) Ons Erf. 

4 BUURTONDERZOEK 

4.1 EERSTE BEZOEK AAN ONS ERF EN DE BUURT 

Tijdens ons eerste bezoek aan de organisatie kregen we de kans op een kijkje achter de schermen. 

We werden verdeeld in verschillende groepen, waar elk groepslid in een andere groep terecht kwam. 

Dit zorgde ervoor dat we verschillende indrukken konden verzamelen van de organisatie.  

Een indruk die bij de meeste groepsleden aan bod kwam, was de locatie van de organisatie. Naast de 

afgelegen ligging tussen twee drukke banen, viel het ons op dat de organisatie bijna niet zichtbaar is 

van de baan. Enkel door het volgen van de GPS vonden we de organisatie.  Zoals boven vermeld kan 

deze afgelegen ligging te maken hebben met het historische uitgangspunt om de meest kwetsbaren 

uit de samenleving te halen en deze te beschermen in afgelegen instituties (Roets, 2021) 

Ten tweede viel ons de omheining en beveiliging van de organisatie op. De omheining diende vooral 

om de bewoners binnen het terrein te houden, maar dit zorgt er ook voor dat de organisatie als het 

ware van de buitenwereld wordt afgeschermd. De organisatie creëert hierdoor naar de bewoners en 

minder verwelkomend gevoel, dit zeker met de camera’s die er hangen.  



Daarnaast merkten we, bij het verkennen van de buurt, op dat de wijk die grenst aan Ons Erf een zeer 

welvarende wijk is. Om de buurt cartografisch in beeld te brengen, kregen we hulp van een studente 

architectuur die twee kaartjes van de buurt maakte met allerlei zaken op vermeld zoals openbaar 

vervoer, belangrijke fietsroutes, activiteiten, diensten, voorzieningen… (Bijlage 1). De uitdrukking die 

een van de groepsleden hieraan gaf was: ‘Het zijn allemaal kleine Ons Erfjes’. Het leek alsof de buurt 

de redenering die Ons Erf had om de organisatie af te schermen, hadden overgenomen. Bij elk huis 

waar we aanbeelden werden we eerst ontvangen aan de poort en kregen dan pas fysiek contact met 

de bewoners. 

We merkten op dat er een kloof is tussen de omliggende buurt en de organisatie zelf. Deze kloof is 

zowel fysiek als mentaal. Deze kloof wordt bij de conclusie verder besproken. Daarnaast merkten we 

op dat de organisatie verschillende opportuniteiten heeft die onderbenut worden. In de conclusie 

zullen we hier ook verder op bouwen. 

4.2 RESULTATEN 

4.2.1 Medewerkers 

Vooraleer we in de buurt op onderzoek gegaan zijn, hebben we enkele medewerkers geïnterviewd die 

al voor een lange tijd werkzaam zijn in Ons Erf. Dit geeft ons de mogelijkheid om de evolutie(s) binnen 

en rond de voorziening te kaderen vanuit de blik van werknemers die deze gehele periode hebben 

beleefd. De resultaten en bevindingen van de interviews worden beschreven aan de hand van drie 

tijdsonderdelen, namelijk het verleden, het heden en de toekomst. De focus ligt op de (al dan niet 

bestaande) relatie tussen Ons Erf en de buurt. 

Ons Erf dat ontstond in 1986 (toen nog PIDO), werd vanuit die tijdsgeest of blik op zorg ingericht. Men 

wilde met andere woorden een veilige, afgelegen locatie creëren voor mensen met een 

diepverstandelijke beperking. Zoals in de historiek beschreven, leek de locatie aanvankelijk ideaal 

maar zoals gebleken uit ons onderzoek brengt de scheiding van Ons Erf met de buurt ook wat 

uitdagingen met zich mee in verband met inclusie en omgekeerde inclusie. Een medewerker getuigt 

dat het concept toen al verouderd was: 

“Een ziekenhuis, hè, dat was: er was daar geen living, er was daar, hè, dus eigenlijk het moment dat 

wij startten, was dat hier eigenlijk al helemaal voorbijgestreefd qua visie en benadering van mensen 

met een beperking.” (G.H., persoonlijke communicatie, 19/11/2021) 

De medewerkers gaven echter wel aan dat er in het verleden wel wat meer inspanningen werden 

geleverd door de voorziening om contact te zoeken met de buurt.  

In het begin van het bestaan van Ons Erf werden opendeurdagen georganiseerd om de buurt te 

betrekken én om clichés weg te werken die bestonden (en soms nog steeds bestaan) omtrent de 

bewoners (C.G., persoonlijke communicatie, 24/11/2021). In de zomer vinden bijvoorbeeld ook de 

Sint-Michielse feesten plaats en in Loppem ook straatfeesten waar Ons Erf met enkele personen een 

kraampje opende om kaarsen te verkopen ten voordele van de voorziening. Er was voor corona ook 

een wandelclub die werd opgericht op vraag van ouders die actief wandelden die de naam ‘Ons Erf 

Stappers’ kreeg (C.G., persoonlijke communicatie, 24/11/2021).  

Jaarlijks organiseerden zij een wandeling met verschillende mogelijke parcours en afstanden. 

Deelnemers werden beleefd gevraagd om een bewoner mee te nemen op hun tocht maar dat hoefde 

zeker niet. Ons Erf maakte zich zo kenbaar naar ongeveer 1000 mensen over wat de voorziening juist 

is en wat er daar gedaan wordt. Een ander initiatief dat vroeger jaarlijks georganiseerd werd, was de 

koetsentocht. Menners gingen naar Ons Erf en stippelden een hele route uit door Brugge met paard 

en koets waaraan de bewoners en hun ouders ook konden deelnemen. Dit zorgde ook voor meer 



bekendmaking van de voorziening bij mensen die doorgaans waarschijnlijk niet op deze plek zouden 

komen. 

Er zijn weinig constructieve samenwerkingsverbanden tussen Ons Erf en de buurt. Dit kan deels 

verklaard worden doordat de site heel afgelegen is.  De instelling is onder veel medebewoners nog 

steeds gekend onder hun oude naam het Pido. De meeste bezoekers van de instelling zijn mensen 

die er werken, vrijwilligers en familie van de bewoners.  

Contact met de buurt is gering. Een medewerker zegt daar het volgende over: “Ik denk dat veel 

mensen geen idee hebben wat zich afspeelt achter de grote groene poort.” (M.D., persoonlijke 

communicatie, 24/11/2021). Een andere medewerker onderstreept wel de waarde van enkele kleine 

ontmoetingen, maar spreekt tegelijk over een ‘afwezige buurt’:  

“Wij ervaren de buurt als afwezig. Sporadisch valt er iets uit, bv. de buurman die op zoek is naar zijn 

hond. Maar oké die ontmoetingen – dat is het kleine ontmoeten zeker – zijn altijd heel hartelijk en tof." 

(C.G., persoonlijke communicatie, 24/11/2021). 

Er zijn wel enkele beperkte initiatieven met de buurt. Soms gaan begeleiders met de bewoners iets 

drinken in het nabijgelegen hotel-restaurant. Zij zetten elk jaar een actie op poten voor de warmste 

week.  Vroeger werden er pogingen ondernomen om de buurt meer te betrekken zoals een eetfestijn 

en een kermis. Deze initiatieven verwaterden echter snel door de beperkte participatie eraan.  Met 

andere diensten en externen is de samenwerking beperkt. De samenwerking vindt voornamelijk plaats 

met andere professionele externen en blijft binnenin de professionele zorg. 

Het vinden van gepaste vrijwilligers is geen evidentie voor de zorginstelling. Verschillende 

medewerkers geven aan dat dit komt door de uitdagende doelgroep van Ons Erf. Bewoners zijn 

beperkt in hun doen en laten, wat maakt dat het niet makkelijk is om vrijwilligers te vinden. Vrijwilligers 

behoren vaak tot de familie/vrienden van de bewoners en het zorgpersoneel. Activiteiten zijn vaak 

beperkt tot fietsen en wandelen. Naar de toekomst toe is mond-tot-mondreclame wenselijk in functie 

van het vinden van gepaste potentiële vrijwilligers. 

Ons Erf beschikt over potentiële troeven om de buurt meer te betrekken om de bewoners inclusievere 

relaties te laten aangaan. De instelling beschikt over een manage de Magdalenahoeve (met zes 

paarden). Regelmatig trekken de bewoners met een huifkar rond in het bos en op het domein van de 

instelling zelf. Daardoor is er sprake van een licht contact tussen bewoners van de instelling en 

externen. De Magdalenasite kan een belangrijke troef vormen om aansluiting te vinden met de buurt. 

Naast een mogelijk verblijfstoerisme, kunnen de aangrenzende fietspaden en natuurdomeinen 

aansluiting vinden met Ons Erf. De bedoeling is om een mogelijke inkomstsite in te richten waar er 

veel gemixt kan worden met mogelijke initiatieven. Dit zou Ons Erf mogelijks aantrekkelijker maken 

voor mensen die geen persoonlijke band hebben met de instelling en haar bewoners. De 

medewerkers duiden op het belang dat buurtwerking en inclusie enkel kan bereikt worden indien men 

in beide richtingen toenadering zoekt. Er moet eveneens rekening gehouden worden met de 

verwachtingen van de buurt (zitten ze er wel op te wachten?). Tot slot dient het participeren aan de 

buurtfeesten in de wijken zich aan als potentiële troef om inclusieve relaties te doen toenemen. 

4.2.2 Buurtbewoners  

In totaal hebben we 39 huizen benaderd, hiervan hebben 25 buurtbewoners opengedaan. Nadat we 

ons hadden voorgesteld, wilden 6 personen niet met ons in gesprek gaan. De redenen die hiervoor 

werden gegeven, waren ‘geen tijd’, ‘geen interesse in het beantwoorden van vragen’ of ‘geen 

interesse in contact met de doelgroep’. Uiteindelijk zijn we met 19 buurtbewoners in gesprek gegaan. 

Ongeveer de helft van de buurtbewoners gaven aan geen interesse te hebben in contact met Ons Erf. 

Een buurtbewoner gaf aan dat het voor haar een zeker afstand was en een totaal andere wereld. Er 



werd veel gerefereerd naar ‘de overkant’, sommige hadden echt geen idee hoe ze deze mensen 

konden helpen. Voor een andere respondent was ‘zwaaien’ meer dan genoeg.  

De andere helft van de buurtbewoners toonden wel interesse in toenadering met Ons Erf. Zo gaven 

verschillende buurtbewoners aan dat ze elkaar eigenlijk nog niet zo goed kennen maar wel op 

stonden voor initiatieven voor dit te veranderen. Ook stelden enkele buurtbewoners voor om 

misschien een evenement te organiseren ten voordele van Ons Erf. Iemand stelde ook voor om met 

zijn bedrijf evenementen te sponseren. Als laatste gaf een buurtbewoner aan dat als er een gezellig 

cafétje was op het domein zeker eens af te komen. 

Ook is er in de buurt een studentkot waar permanent zes studenten verblijven. Wij zijn bij hen op 

bezoek geweest en hebben enkele interessante voorstellen gedaan. Ons Erf ligt namelijk niet zo ver 

van VIVES Hogeschool, misschien liggen er daar ontmoetingskansen- of mogelijkheden voor inclusie. 

Ze gaven enkele suggesties zoals reclame maken voor vrijwilligerswerk op school, beschikbaarheid 

van warme maaltijden in de refter voor studenten tijdens de blok, een lichtwandeling organiseren door 

Ons Erf, een mogelijkheid te creëren om te passeren met de fiets en een silent disco of zomerbar 

organiseren in de Magdalena hoeve (Bijlage 2.2). 

Voor onze online enquête hadden we in totaal 20 respondenten (acht mannen en twaalf vrouwen), 

hun leeftijden zijn ongeveer gelijk verspreid tussen 19 tot en met 80+. Als laatste demografische vraag 

hebben we gepolst hoelang ze al in de wijk wonen: 3 personen minder dan 4 jaar, 4 personen 5 tot 9 

jaar, 3 personen 10 tot 14 jaar en 10 personen meer dan 15 jaar. We hadden gehoopt dat er net iets 

meer personen zouden gereageerd hebben op onze oproep, niettemin vinden we dat we een redelijk 

representatieve enquête hebben afgenomen. Samen met het deur-aan-deur bezoek hebben we 39 

buurtbewoners kunnen bereiken, wat een mooie representatie kan bieden voor de buurt. 

De eerste vraag polste of ‘er veel contact was met de buurtbewoners’. Ze konden dit aangeven op een 

schaal van 1 (weinig contact) tot en met 10 (veel contact). De antwoorden van de respondenten waren 

verdeeld: 10 antwoorden met een cijfer van 1 tot en met 6 (weinig tot en met matig veel contact), de 

andere 10 gaven een cijfer van 7 tot en met 10 (regelmatig tot en met veel contact). Op de vraag “zijn 

er buurtfeesten of andere activiteiten waar u aan deelneemt” antwoorden 12 respondenten ‘ja’ en 8 

respondenten ‘nee’. De respondenten die ‘ja’ antwoorden gaven aan dat er in de wijk tweemaal per 

jaar een buurtfeest georganiseerd wordt: een nieuwjaarsreceptie en in de zomer een BBQ. De 

afgelopen twee jaar zijn er door corona geen buurtfeesten georganiseerd.  

Daarna vroegen we aan onze respondenten of ze Ons Erf kenden en zo ja, of er al eens geweest zijn 

(bv. op een opendeurdrag of wandeling). 4 respondenten antwoorden dat ze Ons Erf kenden en al 

eens op bezoek waren geweest. 7 respondenten antwoorden ja, maar waren er nog nooit geweest. 8 

respondenten gaven aan dat ze Ons Erf niet kenden. De respondenten die aangaven Ons Erf te 

kennen vroegen we korte beschrijving te geven wat deze organisatie volgens hen deed en welke 

mensen ze daar ondersteunen. De respondenten gaven aan dat Ons Erf volgens hen een voorziening 

(wonen en dagopvang) was voor ‘personen met een beperking’, ‘zwaar beperkte mensen’, 

‘gehandicapten’, fysieke beperkten’ en ‘oligofrenen’.  

We hebben ook bij de respondenten gepeild naar (interesse in) vrijwilligerswerk. Dit leek voor ons 

interessant om via deze piste buurtbewoners die hier interesse in hadden meer te betrekken bij Ons 

Erf. Op de vraag ‘Heeft u al vrijwilligerswerk gedaan?’ antwoorden 11 respondenten ‘ja’ en 9 

respondenten ‘nee’. De respondenten die ‘nee’ antwoordden, vroegen we of er geen interesse was 

om vrijwilligerswerk te doen (eventueel in Ons Erf). 3 respondenten antwoorden ‘ja’, 5 ‘nee’ en 8 

‘misschien’.  

Als laatste vroegen we de respondenten naar suggesties om Ons Erf en de buurt meer met elkaar te 

betrekken. Er kwamen verschillende suggesties. Eén van de respondenten stelde voor de 

buurtbewoners aan te schrijven met een folder omtrent ‘updates’ over Ons Erf, of om een oproep te 



lanceren voor vrijwilligerswerk. Enkele respondenten hadden het idee iets te organiseren ten voordele 

van Ons Erf, bijvoorbeeld in het kader van De Warmste Week. Enkele buurtbewoners hadden 

interesse in een opendeurdag, ze zagen dit als een kans om elkaar beter te leren kennen. 

5 CONCLUSIES 

De gedachtegang die vroeger leefde zoals we beschreven in het sociaal-historisch perspectief, blijft 

sluimeren in het huidige discours waardoor de bewoners onbewust toch van de samenleving worden 

afgesloten. We hebben het gevoel dat de cure-gedachte zich sterk weerspiegelt in het sociaal-

ruimtelijke aspect van de voorziening en dat heeft invloed op de interactie met de buurt.  

Na het afronden van ons onderzoek werd duidelijk dat de organisatie vooral moet inzetten op 

bekendheid. Dit kan door in te zetten op aanwezig te zijn in het straatbeeld en actief naar buiten te 

treden. Zoals eerder vermeld merkten we op dat er een kloof is tussen de omliggende buurt en de 

organisatie zelf. Deze kloof is zowel fysiek als mentaal, namelijk de kleine erfjes die zich afschermen 

van de buurt, net als Ons Erf en de grote baan die tussen de organisatie en de wijk ligt. ‘De overkant’ 

is, zoals al werd aangehaald, een uitspraak die door velen in de mond werd genomen. Dit kan gelinkt 

worden aan de historiek van de organisatie, waar er gekozen werd voor een ligging die ‘veilig weg van 

de maatschappij’ lag. 

Daarnaast merkten we tijdens de interviews met de medewerkers van de organisatie op dat er 

gemiste kansen zijn om de buurt te betrekken. Zo zijn er bijvoorbeeld de wandelingen die jaarlijks 

worden georganiseerd, waar de buurtbewoners niet in worden betrokken. Vervolgens kunnen ook de 

koetsritjes door de buurt of de kleine evenementen die worden georganiseerd in de buurt, cruciaal zijn 

in het zoeken naar contact en verbinding. Zo kwamen we te weten dat er jaarlijks een 

nieuwjaarsreceptie en barbecues in de wijk worden georganiseerd. Deze evenementen zijn cruciale 

aanknopingspunten voor de organisatie om contact te kunnen leggen. Er wordt een inspanning 

gedaan om toch aan omgekeerde inclusie te doen, ondanks de keuzes uit het verleden (vooral de 

ligging) die dit moeilijker maken. Op deze manier treedt Ons Erf actief naar buiten en wordt de buurt 

bekend met ‘gezichten’ van de organisatie. Dit zorgt ervoor dat de kloof tussen de organisatie en de 

buurt kleiner wordt. Vervolgens is het ook belangrijk om aan te geven dat de meeste buurtbewoners 

vooral op zoek zijn naar spontane, niet-intensieve contacten met de bewoners, doch waren er enkelen 

die geïnteresseerd waren in vrijwilligerswerk. Uit gesprekken met de bewoners in de wijk bleek dat 

deze geen kennis hadden van een vrijwilligerswerking in Ons Erf. Ook uit gesprekken met de 

medewerkers uit de organisatie kwamen we te weten dat de organisatie de buurt niet informeert over 

deze vrijwilligerswerking. We merkten op dat in deze werking potentieel ligt om de inwoners van de 

wijk te betrekken.  

We concluderen dat er verschillende mogelijkheden zijn om de organisatie toegankelijker te maken, dit 

o.a. door de gebouwen aan de achterkant van het terrein open te stellen. Deze gebouwen kunnen 

voor verschillende initiatieven worden ingezet zoals o.a. een pop-up bar, evenementenzaal,… 

Daarnaast werden evenementen die vroeger plaatsvonden in de organisatie (bv. opendeurdagen), 

door de oudere bewoners als aangenaam en verrijkend ervaren. Deze opendeurdagen kunnen voor 

meer toegankelijkheid zorgen en zet in op de bekendheid van de organisatie. De bewoners vonden 

het aangenaam om de organisatie te kunnen bezoeken omdat ze op deze manier een zicht kregen op 

wat er gebeurt in de organisatie.  

We merkten op dat de organisatie vooral moet inzetten op het naar buiten treden in de buurt. Door de 

kloof tussen de buurt en Ons Erf, merkten we op dat het moeilijker is om de buurtbewoners naar de 

organisatie te lokken. Daarom is het belangrijk dat de organisatie inzet op kleine, spontane contacten, 

omdat we opmerkten dat de wijkinwoners deze contacten vooral aanhaalden. Uit deze spontane 

contacten kan een wisselwerking ontstaan tussen sleutelfiguren in de buurt en Ons Erf waar een 

mooie samenwerking tussen de omringende buurt en de organisatie kan ontstaan. Op deze manier 



zet de organisatie ook in op lange termijn contacten. Deze samenwerking kan zowel de buurt als Ons 

Erf ten goede doen. Zo kunnen buurtbewoners een handje bijsteken op evenementen of bepaalde 

werkingen van de organisatie ondersteunen, door bijvoorbeeld fietsen te herstellen, te helpen in de 

cafetaria... Vervolgens kan de organisatie de buurt helpen door materiaal of ruimtes beschikbaar te 

stellen bij bijvoorbeeld buurtvergaderingen of evenementen. 

Via enkele suggesties die we uit de buurt krijgen kunnen we dit wat concreter maken: 

• Flyers uitdelen in de buurt met informatie over de organisatie. Op deze manier wordt er 

ingezet op de bekendheid van de organisatie. Op deze flyers kan er ook informatie gedeeld 

worden over de vrijwilligerswerking. Dit zorgt ervoor dat geïnteresseerden worden 

geïnformeerd over de vrijwilligerswerking en kunnen zich via deze weg aanmelden. 

• Aanwezig zijn op evenementen die worden georganiseerd door de buurt, bijvoorbeeld 

kerstmarkten. Koetsritten openstellen voor de buurtbewoners door bijvoorbeeld een 

opstaphalte in de wijk te voorzien zodat de mensen van de buurt samen met de bewoners van 

de organisatie een koetsritje kunnen maken.  

• Bij evenementen die worden georganiseerd door Ons Erf, de buurt proberen betrekken. Dit 

houdt in: de buurtbewoners uitnodigen, bij nauwere contacten de buurt bijvoorbeeld standjes 

laten opstellen bij wandelingen, … 

• Op kerstmarkten of andere evenementen in de wijk een standje voorzien voor eten of drinken 

• Gebouwen ter beschikking stellen voor evenementen, bijvoorbeeld communiefeesten. 

• Blijven inzetten op opendeurdagen. 

Wij vermoeden echter dat er geen radicale verandering kan komen in de mate van (omgekeerde) 

inclusie zolang Ons Erf letterlijk en figuurlijk blijft voortbouwen op hun huidige locatie en visie. Onze 

suggesties voor het huidige domein in de huidige buurt zullen er vermoedelijk niet voor zorgen dat de 

bewoners van Ons Erf echt geïncludeerd kunnen worden in de maatschappij. Ze beantwoorden wel 

de vraag van Ons Erf voor praktisch haalbare manieren om tot meer (omgekeerde) inclusie te komen 

op de huidige locatie.   
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7 BIJLAGEN 

7.1 PLATTEGROND 

 



 

 

 

  



7.3 PRAKTIJKOVERZICHT 

7.3.1 Interview met medewerkers uit Ons Erf 

 

Vrijdag 19 november 2021 (bezoek van studenten aan voorziening) 

• G. H.: is een ortho-agoge die aanvankelijk als begeleidster startte in Ons Erf toen het nog de 
naam PIDO droeg. G. deelde in het interview haar inzichten omtrent het ontstaan en de 
evolutie van de voorziening (Bijlage 3.1). 

• M. D.: is een sociaal werker die sedert 1993 in Ons Erf werkt. M. was tijdens de beginjaren 
nog niet werkzaam in de voorziening maar heeft veel uit die periode’ van horen zeggen’. Hij is 
een contextbegeleider en heeft wel een goed zicht op de belevingen van familieleden en waar 
de bewoners vandaan komen (en kwamen). Ook heeft hij veel kennis over het ontstaan en de 
ervaringen met de oudervereniging van de bewoners die dient als collectief inspraakorgaan en 
hoe men daar als organisatie mee omging. M. heeft ook een goed zicht op de al dan niet 
bestaande samenwerkingsrelaties die in de buurt aanwezig zijn alsook met hoe, waar, op 
welke manier… Ons Erf zijn vrijwilligers vindt en een plaats geeft in de (dagelijkse) werking 
(Bijlage 3.2). 

Woensdag 24 november 2021 

• C. G.: is een leidinggevende binnen UNIE-K en was vanaf het begin werkzaam bij Ons Erf. C. 
is al zeer lang leidinggevende, dus zijn interview bood heel wat interessante perspectieven en 
inzichten in het verleden, het heden en de evolutie van de voorziening (Bijlage 3.3). 

7.3.2 Buurtonderzoek 

 

Woensdag 24 november 2021 

• Aantal huizen benaderd: 39 

• Personen open gedaan: 25 
o In gesprek gegaan: 19 

▪ Algemene resultaten aan de hand van enkele citaten:  

• Wel (interesse in) contact: 
o “Interesse in meer contact met Ons Erf”: interesse om 

aanwezig te zijn op de opendeurdag, om vrijwilliger te worden 
o “We willen evenementen van Ons Erf sponsoren indien 

nodig/mogelijk” (bedrijf) 
o “Als er een gezellig cafétje zou zijn, dan zouden wij daar 

zeker naartoe gaan” 
o “wij kennen het eigenlijk niet zo goed, maar wij staan er wel 

voor open om het te leren kennen” 

• Geen (interesse in) contact: 
o “We zien de bewoners zwaaien. Meer contact mag maar 

hoeft niet voor mij.” 
o “Geen behoefte aan contact.” 
o “Zij zoeken ook geen contact.” 
o “Er is een zekere afstand, het is een totaal andere wereld” 
o “Nee, ik sta daar niet voor open.” 
o “Te gevaarlijk door corona.” 
o “We kennen het eigenlijk niet” 
o “ Ah, die organisatie aan de overkant” 
o “ En moeten wij daar dan gaan helpen?” 

o Niet in gesprek gegaan: 6 
▪ Waarom niet?: 

• Geen tijd (bv kinderen voeren of ophalen bij school/hobbies…) 

• Geen interesse in het beantwoorden van de vragen 

• Geen contact met de doelgroep willen 

• Personen niet open gedaan: 14 
 



Interviewleidraad: 

• Wat is Ons Erf?  

• Kom je er soms, ben je daar soms in de buurt?  

• (Was Ons Erf er al toen je hier kwam wonen?) 

• Wat doet er de ronde over Ons Erf? 

• Wat verwacht je van Ons Erf? (bv. lokalen verhuren) 

• Heb je suggesties om de buurt te betrekken bij Ons Erf? 

• Bijvoorbeeld: studieplek, cafetaria,… 

Woensdag 8 december 2021 Studentengebouw: uit dit interview met een groepje van 6 studenten 

zijn er vooral voorstellen gekomen van hoe men de buurt kan betrekken bij Ons Erf en omgekeerd. 

• Zwembad openstellen voor publiek (eventueel tegen betaling) 

• Zomerbar organiseren in de hoeve 

• Toneelruimte- of zaal inrichten (recreatieruimte open voor publiek) 

• Stuvo openstellen 

• Beschikbaarheid van warme maaltijden in de refter voor studenten tijdens de blok 

• Vrijwilligers zoeken in de scholen (bijvoorbeeld Vives) 

• Cinema-avond/filmfestival toegankelijk voor publiek en bewoners 

• Mogelijkheid om met de fiets door Ons Erf te passeren 

• Vooraan een bord plaatsen dat zichtbaar is voor de grote baan met info op wanneer welke 

activiteit plaatsvindt in Ons Erf meer ‘publiciteit’ en volk aan te trekken 

• Lichtwandeling (deels) door Ons Erf (Halloweentocht eventueel?) 

• Escaperoom of VR-room inrichten 

• Silent disco organiseren in de Magdalena hoeve 

• Feestruimte beschikbaar stellen (eventueel gratis uit te lenen aan de vrijwilligers of studenten) 

7.3.3 Suggesties voor toekomstig onderzoek (interviews)  

 

Medewerker Ons Erf: S. M.: is werkzaam als begeleidster in Ons Erf en woont zelf in de buurt van de 
voorziening. Dit interview zal dus ons de visie meegeven van iemand die een buurtbewoner is én zeer 
gekend is met de werking en personen in en rond Ons Erf. 
 

Buurtbewoner: J. V.: is het hoofd van het buurtcomité waarin we onderzoek doen. We hebben 
geprobeerd met hem contact op te nemen maar dit is niet gelukt.  

7.4 TRANSCRIPTIES 
 

7.4.1 Transcriptie interview met G.H. 
 

Interviewers: Student 1 en Student 2. Participant: G.H. 

S1: Euhm, dus ja, we willen eigenlijk met u vooral een beetje dan ingaan op die geschiedenis 
hè. 

G: Ja. 

S1: Want ja, u bent… u werkt hier al van het begin. 

G: Ja. 

S1: Van toen het is opgestart. 



G: Ja. 

S1: En hebt u mee, in die opstart, ook echt; was u daarbij betrokken? 

G: Het is zo, er waren examens, testen, zo wat. Er kwam hier een heel nieuwe voorziening voor 

mensen met een beperking, en ik was toen de opvoedster, noemden ze dat toen nog, met twee. En er 

werden, ja vacatures uitgeschreven, en we kregen een examen of drie, vier, zelfs, voor we hier 

mochten beginnen, hè. We wisten: zijn we geslaagd of niet, mag je beginnen? Ik mocht hier beginnen 

op 28 april, er waren hier nog geen bewoners, hè.  

S1: Oké. 

G: Wij zijn eigenlijk eerst naar de voorzieningen van de bewoners die gingen komen geweest, om een 

keer, ja, een paar dagen mee te draaien, om de bewoners een beetje te leren kennen. Pas dan zijn ze 

mondjesmaat, in kleine groepjes, beginnen toekomen. Maar dat was hier, het was hier een 

mixvoorziening hè, dus wij hadden nieuwe lakens, dat was met karton, dat was nog niet… hè. Wij 

hadden geen wasserij, wij hadden alleen een klein wasmachientje, dus… wij hadden geen bestek, wij, 

allez, wij hebben eigenlijk alles moeten, een beetje met… eh, ja. Met veel, veel, veel fantasie ook, 

moeten uit de grond stampen. De eerste woning die begonnen is, is woning één en twee. Dat waren 

vooral bewoners die van Aardrijk kwamen, en van de Lovie.  

S1: Ah, jaja, oké. En was dat, die doelgroep, was dat toen anders als nu, of?  

G: Nee, de doelgroep is altijd geweest, mensen met, dat noemde toen nog, ja: zwaar… Ja, ik ga 

zeggen zoals het nu is hè: zware verstandelijke beperkingen, hè, die eigenlijk 24/24 uur ondersteuning 

nodig hebben, op bepaalde domeinen van het leven, eigenlijk.  

S2: dus dat is altijd zo geweest? 

G: Dat is altijd zo geweest, ja. Wat merken we wel? Er is wel een evolutie dat de zorgzwaarte toch 

veel groter wordt. Mensen met een gedrags- en emotionele problematiek… maar ook… 

S2: Zwaardere gevallen dan vroeger? 

G: Wablieft? 

S2: Dat er nu zwaardere gevallen zijn dan vroeger?  

G: Ja. Zwaardere gevallen is misschien een beetje raar uitgedrukt, maar toch dat de… dat de 

zorgvraag veel, veel groter geworden is. Zwaarder fysiek, maar ook emotionele problemen, 

gedragsproblemen, ja. Dus, daar merk je wel een evolutie in.  

S1: Oké. 

G: En dat wij ook zo’n beetje de… ik ga niet zeggen, de afvalbak, want dat is een beetje een gevaarlijk 

woord, maar dat voorzieningen in de omtrek, waar ze met de bewoner geen weg meer kunnen, gaan 

ze rap zeggen: we gaan eens naar Ons Erf, omdat ze daar misschien… dus dat is een beetje zo.  

S1: Hm, oké. En qua groei, qua aantal bewoners, en ook in de ruimte, hoe is dat geëvolueerd? 

G: Ja, dus het is begonnen met 10 bewoners, en zo is dat langzaam opgebouwd: eerst twee 

leefgroepen, dan drie, dan vier, dan vijf, dan zes. Ehm, dan waren er eigenlijk 10 woningen, hè, en 

dan had je nog dat centraal gebouw waar ik… waar de woning 16 nu zit, die grote blok waar het 

zwembad in is, daar had je dan ook vier woningen, maar dat was, dat was eigenlijk een soort 

ziekenhuisje. Dat waren allemaal woonkamertjes, hè. Neem nu dat er daar 80 mensen verbleven.  

?: Hey, mijn excuses, sluiten jullie nog aan beneden? Of doen jullie iets apart, nu op dit moment?  



G: Ja, wij zijn een interview, dat mag… Vanessa heeft gezegd dat wij moeten… 

?: Heel goed! Jaja, wij waren nog aan het wachten, sorry voor de storing.  

S1: Dat is niks.  

G: Dus dat waren denk ik een tachtigtal bewoners, die daar zaten, een ziekenhuis, hè, dat was: er was 

daar geen living, er was daar, hè, dus eigenlijk het moment dat wij startten, was dat hier eigenlijk al 

helemaal voorbijgestreefd qua visie en benadering van mensen met een beperking. Dus wij hebben 

hier eigenlijk… ik ben hier nu 36 jaar, met 9 jaar dat ik in het Venster zat, maar 36 jaar in UNIE-K, en 

eigenlijk hebben wij nog niet anders gedaan dan verbouwd, aangepast, hè, aan de mensen die hier 

kwamen, wat onze technische dienst allemaal al uitgevonden heeft om mensen, dat ze zich niet 

kunnen kwetsen, of, naar, ja, oplossingen voor… en ook nog, in het begin was de slaapkamer met 

zo’n systeem zoals in de ziekenhuizen, met een belletje. Als die bewoner die daar woont iets nodig 

heeft, dan kan hij op het belletje duwen, en dan ging er een lichtje buiten aan, maar ja, onze bewoners 

wisten niet: bellen, wat dat was, laat staan dat ze het op een goede manier kunnen gebruiken.  

S2: Dat kunnen zij niet gebruiken, ja.  

G: Dus dat was eigenlijk, ja. En ze hebben dat heel vlug in dat groot gebouw: kamertjes verkleint, een 

living gemaakt, een kleine living gemaakt, en zo, dat langzaamaan… 

S1: Dat is hetzelfde gebouw. 

G: Ja, het is hetzelfde gebouw, maar nu waar woning 16 zit, is dat eigenlijk vrij aangenaam nu, omdat 

eigenlijk waar nu 4 leefgroepen zaten, zitten er nu maar twee. Ze hebben dan hier dat bijgebouwd en 

nog een, die nieuwbouw, die ene GES-groep die daar apart zat, dat plat gebouw met die betonnen 

dinges errond, dus, ja. Zo is dat wel, ja, ten goede geëvolueerd, maar ja, het blijft altijd opknapwerk, 

hè.  

S2: Hoe komt het eigenlijk dat er ooit beslist is geweest dat er aparte gebouwtjes zijn voorzien, 

in plaats van één gebouw? 

G: Awel dat weet ik eigenlijk niet, ik zou eigenlijk eerder zeggen: hoe komt het dat het niet allemaal in 

aparte gebouwtjes is, en dat ze daar nog die grote blok gezet hebben. Dus ik denk ook dat de mensen 

daar in de tijd, dat kwam uit van: Hilaire De fauw eigenlijk, die wilde dat er hier in West-Vlaanderen, in 

het Brugse iets kwam voor mensen met een beperking. Maar ik denk dat de mensen die dat dan gezet 

hebben, of, uitgetekend hebben, ook niet goed wisten: wat zijn nu de huidige tendensen in de… dat 

ligt hier ook in the middle of nowhere, hè, ik bedoel… 

S1: Ja, hebt u zicht op die keuze voor deze plaats? Weet u waarom dat… 

G: Ja, dat was waarschijnlijk: wij hebben hier nog een stuk grond, en dat is veilig weg, en dat is een 

beetje… weg van… uit het centrum, en, ja. Dat heeft zijn voordelen, hè, pas op. Omdat wij mensen 

hebben met zo’n laag niveau, op zich is dat voor ons, veel van onze mensen niet erg dat dat, ja, dat 

dat niet in de stad is, maar, ja, natuurlijk als je weg wilt moet je een bus hebben, of, ja. Als je in een 

centrum van een dorp zit, je gaat naar buiten en, hè. Ook naar omgekeerde inclusie, ja, je moet hier al 

wel speciaal komen.  

S1: Ja. 

G: Als je nu iets in een dorp hebt, of in een stad, en je passeert daar elke dag, en “nu dat ik op 

pensioen ben, ik passeer hier toch om boodschappen te doen, ik ga misschien iemand meenemen om 

boodschappen te doen”. Dat gaat allemaal veel… 

S2: En hoe reageren bewoners dan op mensen die hier willen komen?  



G: Ja, wij hebben eigenlijk niet zoveel mensen die hier gewoon komen hè, de meeste mensen die hier 

komen zijn vrijwilligers en familie, en medewerkers.  

S2: En stel, moest het wel meer opengesteld worden, of moest er bijvoorbeeld… 

G: Ja, dat is te zien, hoe je dat… Nu, je hebt bewoners die hier wonen die daar niet zo goed mee 

omkunnen, maar ja, dan ga je die bewoners daar niet aan blootstellen, hè.  

S2: Ja. 

G: Maar ik denk dat dat voor de meeste bewoners een meerwaarde is, hè. Als je hier iemand ziet, als 

je… hè, een keer meepakken naar buiten, het moet niet… of een keer een koffietje gaan drinken of…. 

Er zijn hier twee hotel-restaurants, ik bedoel.  

S2: Ze hebben er ook wel nood aan.  

G: En het is ook zo, ons type bewoner, het is niet dat je zegt: ik ga eens een keer met vier of vijf naar 

buiten, het is bijna altijd één op één. Of één op twee, met één begeleider, dus als je maar met twee of 

drie moet werken, ben je vrij beperkt in feite, hè.  

S1: Ja. Nog even terug helemaal naar het begin: hier was eigenlijk niks dan, dat was gewoon 

een veld, eigenlijk?  

G: Ik denk dat dat hier een soort, of een bos, was, er zijn nog veel bomen, dus ik denk dat dat hier een 

soort… aansluit bij Tillegem bos hier, dat staat ook vol gebouwen, dat ze hier dat stuk ingepalmd 

hebben, of gekregen hebben, of… ja. Of de provincie heeft dat dan. Vroeger deed de provincie ook 

sociale dingen hè. Alles van gehandicaptenzorg en zo zat vroeger ook bij de provincie maar dat is 

allemaal, ja.  

S1: En u zei even iets van vrijwilligers. Weet u hoe jullie die vinden, waar die vandaan komen?  

G: Ja, mijn man is onder andere vrijwilliger. Dus ja, het is soms familie of vrienden van mensen die 

hier werken. Het zijn soms ouders van bewoners, of echtgenoten, of dochter, zoon. Maar ook mensen 

dat we rekruteren, ja uit Sint-Michiels hier, dat is hier vlakbij. Dat komt dan in een krantje of in… hè. 

Maar, dat is, we hebben geen massa’s vrijwilligers hoor. Ook de, natuurlijk, het soort bewoners, als ik 

het zo oneerbiedig mag zeggen, ja… het is ook niet zo eenvoudig altijd voor mensen om met zo’n type 

bewoner, ja, vrijwilligersdingen voor zo’n type bewoners. Als je naar ??? gaat, ja, het zijn daar 

allemaal van die mongooltjes die meedoen aan, hoe noemt het, dat TV-programma? Ja, zij praten 

tegen u, je kunt daar iets mee gaan drinken, dat is veel gemakkelijker natuurlijk hè. Als je hier als 

vrijwilliger alleen maar een bewoner hebt die niet praat, die niks kan zeggen, die niks kan doen, vraagt 

dat van jou al een speciale ingesteldheid om dat te kunnen doen. Of een beetje een drempel waar je 

je moet overzetten. Maar we merken wel, we hebben zo’n vrijwilliger die ook nog nooit met zo’n 

mensen in aanraking is gekomen, maar die komt hier wel twee dagen in de week, die zegt: “allez, ik 

had dat moeten hebben als beroep hè, dat is iets dat ik nu pas ontdek”. Zo’n mensen hebben we ook.  

S1: Zijn er nog andere samenwerkingen met de buurt, met bedrijven of zo, eventueel, dat u 

weet? Nee? Oké.  

G: Ja, wel, maar wel met andere voorzieningen, ik noem dat niet… dat blijft binnen dat circuit, dat is 

niet hetzelfde hè.  

S1: Nee, dat is waar.  

G: Misschien de Rotary die eens iets geeft, maar als dat echt… Wij hebben ook weer geen bewoners, 

waarvan je zegt, ze kunnen naar een boerderij of een bedrijfje om iets kleins te doen, het is ook weer 

een beetje het type bewoner, ja.  



S2: En contact met scholen, zo toevallig?  

G: Wel met de scholen waardat ze studeren voor ortho of voor, dat wel hè.  

S2: Maar scholen in de buurt, niet echt?  

G: Nee, niet echt, niet veel ook, hoor. Bejaardentehuizen, zou ik ook niet zeggen. Nee, er is weinig 

interactie met de buurt, heel weinig.  

S2: Ja, oké.  

S1: En hoe denkt u dat de buurt kijkt naar deze voorziening?  

G: We hebben nu wel een goede samenwerking met Wijnebruggen hier, dat hotel-restaurant. Die 

doen mee met De Warmste Week ten voordele van ons.  

S1 en S2: Ah! 

G: Maar het is ook niet dat zij in het jaar dan een keer langskomen om, nee, dat blijft dan wel bij dat 

geld inzamelen, maar toch, allez. Het is toch al iets. En hier in Tillegem bos, ja dat zijn allemaal, dat is 

chique coté, dat zijn allemaal villa’s die daarin staan, zij zien ons waarschijnlijk honderd keer 

wandelen, en met de paarden gaan rijden, maar er is denk ik nog nooit iemand vanuit die buurt die 

een keer langs geweest is, om te vragen, of… 

S1: Het is meer zo wat elkaar zien. 

G: Ik denk dat het echt onbekend, onbemind is hoor, een stukje. Ik denk dat dat echt waar is. Dus die 

buurt ligt hier dichtbij. En dan heb je daar Sint-Michiels, is eigenlijk een deelgemeente van Brugge, en 

we hebben daar nog wel zo op de jaarmarkt, of hoe het ook noemt, gestaan, met foldertjes en met, ja. 

Er is daar nu ook niet om te zeggen zo veel uitgekomen.  

S1: Ja, zonder bewoners was dat dan?  

G: Ja. Allez, het kan nu wel zijn dat er een bewoner mee was die daarbij zat, hoor.  

S1: Ah, ja ja ja. Oké 

G: En dan heb je hier Loppem, is eigenlijk ook niet zo ver. Maar ja, het is toch wel weer een kilometer 

of zo, het is niet dat je buiten stapt en je er bent. Dat is er nog wel een beetje verder.  

S1: Oké, ja. Ja, dus je zou, als ik u zou vragen: wat is de buurt? Dat is toch wel al die dingen, 

dan.  

G: Ja, de buurt is eigenlijk al die dingen. Hotels, twee hotels, en dan.. Ja, je moet iedere keer een 

baan over hè, je moet hier een baan over, hier een brug over, en daar de autostrade. Dus je bent 

eigenlijk een beetje ingesloten.  

S1: Ja, oké. Ja, dan, dat waren eigenlijk onze vragen, denk ik.  

S2: Ik heb wel nog een vraagje. Eigenlijk, hoe de circulatie van mensen verloopt hier door de 

site. Want daarnet zei u van: daar passeren er niet zoveel mensen, aan dat water daar. 

G: Ja, want hier is er een straatje hè, dus de ramen zijn aan het straatje, maar ja, er passeert daar, dat 

loopt door, dat is alleen voor fietsers.  

S2: Ja, oké.  



G: Dus moest je nu nog bewoners hebben die niet echt buiten kunnen, maar ze hebben connectie met 

de buurt, al is het maar achter glas of in een voortuintje, als er iemand passeert. We hebben wel één 

bewoner die rond vier uur dertig, één of twee keer in de week daar aan het hoekje aan de grote baan 

gaat staan, en die zwaait naar al de … En er zijn effectief al mensen die altijd op hetzelfde moment 

passeren, die al tuuten, als ze hem zien staan.  

S1: Dat is wel tof 

G: Ja, soms moet dat niet veel zijn hè. Dat zijn in die kleine dingen, dat het eigenlijk zit hè, voor veel 

van onze gasten.  

S1: Ik vind misschien nu toch… daarnet was er een gesprek met Vanessa en… goh, wie is het 

weer, die ons een rondleiding heeft gegeven, hoe toch het netwerk toch wel anders, hoe moet 

ik zeggen? Zo meer eisen stelt en zo.  

G: Oh, ja maar dat is.  

S1: Dat dat echt geëvolueerd is.  

G: Dat is een enorme evolutie. Vroeger hadden wij… ik heb nog wat verteld tegen mijn man gisteren. 

Het is nogal raar, en wel leuk dat je dezelfde… Vroeger hadden wij de bewoners, en dat was het 

enige waar wij ons mee moesten bezighouden. En dan hadden wij bewoners met een familie, of een 

netwerk, of… En nu hebben wij soms familie met bewoners. Hè, dat je eigenlijk bijna meer werk hebt 

met het netwerk, en met de eisen die gesteld worden, en met de enorme… 

S2: En wat voor eisen zijn dat dan?  

G: De onrealistische dingen dat zij nog verwachten van een bewoner, dat wij dat moeten… realiseren.  

S2: Zoals wat? Ik kan mij daar niet zo veel bij voorstellen.  

G: Bijvoorbeeld, komt er iemand, een zwak, vrij zwak persoon bij ons toe, met sondevoeding en kan 

niet meer stappen. Dus, wij moeten haar weer leren eten en stappen. Zo’n eisen hè, dat je zegt: sorry 

mevrouw, maar…  

S2: Ah, oké, wauw.  

G: Niet dat dat, bij NAH heb je dat ook hè, dat zijn mensen soms die hier toekomen die een letsel nog 

maar een jaar, twee jaar hebben, familie is nog in een rouwproces. Je hebt families die rap zijn van: 

oké, dat gaat nooit meer goedkomen, ik ga ook mijn man nemen zoals hij is. Je hebt families die eisen 

dat je elke dag kiné, elke dag logo… Wij hebben nu ook zo’n netwerk, allez, met alle respect hoor. Het 

moet verschrikkelijk zijn als je dat meemaakt, hè. Die persoon gaat in het weekend naar huis, is daar 

twee dagen, en die familie, die kleinkinderen, moeten naar de kiné terwijl hij thuis is, moet vanalles 

doen, is gisteren naar Antwerpen geweest voor zo’n exoskelet, terwijl dat ze al in Roeselare geweest 

zijn, waar ze zeggen: sorry familie, dat heeft geen enkel nut. Maar toch blijven… En dan komt hij bij 

ons, zondagavond, en dan kunnen wij heel de week met die persoon niks doen omdat hij zodanig al 

die prikkels moet verwerken, en dat is een voorbeeld van, ja, je stelt met je familie dat, maar eigenlijk 

onze eerste is nog altijd de bewoner hè, dus. Maar families zijn enorm, enorm geëvolueerd. En ook 

veel, och over, pietluttige dingen hè. Het was het verkeerde kussentje die erop lag, en ze hadden de 

verkeerde jas aan om naar huis te gaan, en hij had zijn sjarpen niet aan, en, ja.  

S1: Over het gebouw ook wel, waarschijnlijk.  

G: En zijn broek was gescheurd, en… Dat je denkt, mensen, alsjeblieft. Nu, aan de andere kant heb ik 

zo ook iets van: als het maar over dat is, dat ze klachten hebben, moet de rest misschien wel oké zijn, 

hè, dan. Maar toch, ja, dat is ook een beetje: familie wil nog altijd een beetje invloed, of mee… En 



soms is dat de enige manier om nog, ja, om nog een beetje die… Nu ja, je hebt ook netwerken die 

super zijn, hè. Maar, met moeilijke netwerken omgaan, is… wij hebben daar nu ook het driehoekske 

voor, ondertussen, geïntroduceerd, om die driehoek tussen professionals, netwerk en cliënt een 

beetje in kaart te brengen, en hoe ga je daarmee om, en wat doe je bij moeilijke netwerken, dus. Maar 

dat heeft nu eigenlijk een groot deel ook van mijn job als ortho eigenlijk, is heel veel met netwerken 

omgaan, eigenlijk. En vroeger had je nog: mensen zetten hun kind hier af, en kwamen ze om de twee 

weken weer halen, of, en dat was aan de voordeur, en dat was het, hè. Dus ehm, dat is niet, het is 

niet slechter hè, dat er meer… maar we moeten wel een beetje zorgen dat de netwerken onze job 

niet… niet in onze hoek komen, te veel. Dat wij ook niet in hun hoek, maar dat zij ook niet van ons 

verlangen dat wij dingen doen dat wij eigenlijk niet zien zitten, hè. Maar, normaal gezien kun je dat op 

een goede manier bespreken, en uitpraten. Maar er kruipt daar allemaal heel veel tijd in, wat je 

vroeger niet had. En nu moet er ook veel meer alles genoteerd worden, en protocollen, en eigenlijk… 

vroeger deden wij maar, hè, wij kwamen hier werken, en, ja, deden wij ons best en… Maar nu moet 

alles… ja. Vroeger was dat een beetje, was dat veel leuker, hahaha. Nu is het nog leuk, hè, nu is het 

meer uitdagend. Vroeger was dat zo, was dat een beetje zoals alles vroeger meer zonder veel vragen 

was. Dus dat was wel leuk, maar het is ook wel leuk dat je die evolutie meegemaakt hebt, hè. Maar ik 

ben wel blij dat ik aan het einde van mijn carrière ben, en niet meer aan het begin, ja. Nu, we zien ook 

wat we vroeger ook niet hadden: veel verloop van personeel, hè, vroeger… er werken hier nu nog 

altijd mensen die in de jaren tachtig hier begonnen zijn, dat heb je bijna niet meer hè, mensen zien het 

niet meer zitten en ze zijn weg, hè. Of krijgen een keer een slecht gesprek: ah ja, zijn zijn ziek, of ze… 

Er is veel meer, ja, veel meer verloop en veel meer… Goed?  

S1: Goed. Jij nog vragen?  

S2: Niet meteen, denk ik.  

S1: Oké, dankuwel! 

G: Het is graag gedaan. 

7.4.2 Transcriptie interview met M.D. 

Tijdens de opname van het interview zijn er technische problemen opgetreden waardoor we 

genoodzaakt werden om de notities van het interview hier te implementeren in plaats van de gehele, 

letterlijke transcriptie. 

Participant: M.D. 

Geschiedenis van ons erf 

Rond het domein was vroeger enkel bos. Ons erf is dan ook opgericht in een soort van moeras 

braakliggend gebied. Het domein is eigendom van de provincie en vanuit hen werd beslist om het 

centrum op te richten. Het domein kan je eigenlijk verdelen in twee afzonderlijke delen. Belangrijk om 

op te merken is dat de villawijk in de buurt er eerst was. Ons erf is ontstaan op één april 1986. Er was 

een drastisch tekort aan plaatsen in de zorg. Voor mensen met een handicap was er geen plaats in de 

psychische zorg. De gronden en gebouwen van het erf zijn eigendom van de provincie. Het West-

Vlaamse provinciebestuur speelde dan ook een sleutelrol in het ontstaan van ‘ons erf’. De bezetting 

van de verschillende paviljoenen gebeurde slechts sporadisch. De provincie is verantwoordelijk voor 

de subsidies en de erkenning van de  180 mensen in de verschillende woningen (met een ernstige 

verstandelijke beperking). De toewijzing gebeurd door het Vlaams agentschap. Tot heden verblijven er 

220 bewoners in ‘Ons Erf’. 



Begin 2005 fuseerde Ons Erf samen met ’t Venster (niet-aangeboren hersenletsel) en De waaiberg 

(fysieke beperkingen) tot de vzw Uniek-k. Ons erf richt zich op mensen met meer mogelijkheden, maar 

dat gaat wel gepaard met een hogere gedragsproblematiek. De doelgroep evolueert ten slotte zich in 

de richting van mensen met een budget. 

Keuze Naam Ons erf 

De naam Pido was te beladen, waardoor een naamsverandering zich opdrong. Er werden 

verschillende keuzes voorgesteld door personeel en directie, maar uiteindelijk besloot de directie om 

voor ons erf te gaan. Ze verwijst in zekere zin naar de besloten gemeenschap. Het is als het ware van 

de mensen die er wonen. Voor heel wat mensen in de buurt staat ons erf nog altijd bekend als het 

pido.Er wordt weinig naar buiten getreden in de buurt. Ik denk dat veel mensen geen idee hebben wat 

zich afspeelt achter de grote groene poort (“ De vleugels zijn niet naar buiten verspreid”). 

Mogelijkheden tot bekend worden 

Pas recent participeerde een vrijwilliger uit de eigen buurt. Een grotere naamsbekendheid is inderdaad 

wenselijk. Vroeger organiseerden we ook een eetfestijn voor de aanverwanten, maar daar kwam niet 

zoveel volk opdagen. Het is pas sinds vijf jaar geleden dat mensen uit de villawijk effectief ‘ons erf’ de 

eerste keer betraden. 

Samenwerkingsverbanden (met de buurt?) 

Er wordt voornamelijk samengewerkt met andere diensten binnen de gehandicaptenzorg. Met de 

buurt zijn er niet zoveel samenwerkingsverbanden. Soms gaan we in het hotel eens met de bewoners 

een koffie gaan drinken. Het restaurant in de buurt doet elk jaar iets voor de warmste week. De 

opbrengst van deze actie gaat integraal naar ons erf. Het zijn dan voornamelijk ouders van de 

bewoners die er iets gaan eten en drinken. 

Vroeger deden we ook enkele andere initiatieven.  Zo organiseerden we de Kermis Sint-Michiels. Dat 

was een initiatief dat wel snel verwaterde. Daarnaast gaan we ook elk jaar naar de kerstmarkt in 

Brugge. In de buurt is er eigenlijk niet veel samenwerking met andere diensten en externen. 

Samenwerking gebeurt voornamelijk met andere professionele externen. 

 

Mond aan mond reclame is trouwens zeer belangrijk voor het aanwerven van vrijwilligers. Elk jaar 

trekken we naar een vrijwilligersbeurs in Brugge. Daar kan elke organisatie potentiële vrijwilligers een 

inkijk geven in de organisatie. Het is niet evident voor ons om vrijwilligers te vinden door onze 

uitdagende doelgroep. Bijvoorbeeld gaan sommige bewoners op bezoek bij vrijwilligers, maar zijn zij 

beperkt in hun doen en laten. Ze eten niet of ze kunnen niet communiceren. Wat maakt dat vrijwilligers 

er iets anders van hadden verwacht. Vaak zijn onze activiteiten met vrijwilligers beperkt tot wandelen 

en fietsen. 

Hoe kijkt de buurt naar ons erf? 

Ik denk dat de buurt met een grote onwetendheid kijkt naar ons erf. Ik denk dat ze geen idee hebben 

van wat er zich afspeelt achter onze muren. 

 

 



1.2 Transcriptie interview met C.G. 

 

Interviewer: Student 

Participant: C.G. 

S: Wie ben je en wat is je functie binnen Ons Erf? 

C: Ik ben C. G.  – één van de weinig overblijvende kleine negertjes die hier al van bij het begin 

zijn. Op 1 april 1986 zijn we hier met zes mensen begonnen. Dat waren drie deeltijdse dokters. 

Dat was een directeur, een orthopedagoog en ik als maatschappelijk werker. Van daaruit zijn we 

vertrokken in 1986. Tussen 1986 en nu – ik ben op mijn laatste maanden bezig, dus 35 jaar lang – 

hebben we allerlei watertjes doorzwommen. Ik begon als maatschappelijk werker – dan kwam er 

een collega bij en werd ik hoofd van de sociale dienst. We waren toen met twee. Goed. Ik ben 

toen een tijd onderdirecteur geweest en daarna ad-iterim directeur, dan adjunct-directeur en dan 

directeur hier. Dan directeur zorg voor de vzw en nu sedert 2017 ben ik verantwoordelijke zorg en 

strategie. Dat betekent eigenlijk een stuk – ik noem me soms minister van buitenlandse zaken 

binnen UNIEK – dat ik met vanalles bezig ben dat niet te maken heeft met het hier en het nu. Ik 

ben nu aan mijn laatste maanden bezig. Op 1 mei ga ik met pensioen.  

S: Je was er dus van in het begin al bij. 

C: Ja. We zijn hier begonnen met zes mensen en ondertussen zijn er nog drie van over. De 

directeur is weg, de orthopedagoog is weg en de psychiater is weg. Er zijn nog twee deeltijdse 

huisartsen en ikzelf. We zijn 1 april begonnen in 1986 en dan is het meteen heel vlug gegaan. 

Want tegen 1 oktober 1987 was heel de site operationeel. Dat betekent dat we een kleine 200 

mensen met een handicap opgenomen hebben en 16 leefgroepen opgestart hebben.  

S: Wat was er hier voor Ons Erf? 

C: De gebouwen. In het begin was er hier niks. Nu het verhaal van UNIEK – Ons Erf – PIDO. Als 

je straks buurtonderzoek doet en je begint over Ons Erf en je krijgt weinig reactie, probeer dan 

eens met PIDO. We zijn hier ooit gestart als PIDO en dit stond voor Provinciaal Instituut voor Diep 

Oligofrenen. Er was niks. PIDO gaat terug tot in 1968. Toen is de wetgeving veranderd op de 

psychiatrische ziekenhuizen. Voordien bestonden er geen psychiatrische ziekenhuizen. Er 

bestonden gestichten. In gestichten zat vanalles en nog iets: mensen met psychische problemen, 

wezen en mensen met een mentale handicap. Hier in West-Vlaanderen – we stonden aan de top 

voor behandeling van mensen met een handicap. En historisch gezien hier in West-Vlaanderen 

had je een aantal grote gestichten of voorzieningen voor mensen met een mentale handicap. De 

meeste gasten die naar hier gekomen zijn kwamen van Klerken – toen Maria Ter Engelen en nu 

De Vleugels – en de Lovie en de Engelbewaarder. Dat waren drie grote voorzieningen gekoppeld 

aan één of andere zuster of broedercongregatie. Dat was voor kinderen, maar vanaf 14 jaar 

begon dat al problematisch te worden want vanaf 14 jaar mochten jongens en meisjes niet meer 

samen zitten dus kreeg je die opsplitsing. Een eens ze volwassen of meerderjarig werden werd 

het helemaal een probleem en moesten ze naar die gestichten die dan plotseling een 

psychiatrisch ziekenhuis werden in 1968. De clue van heel dat verhaal was dan dat eigenlijk een 

psychiatrisch ziekenhuis gericht was op genezing. Je hebt een bepaald probleem, dat probleem 

wordt in kaart gebracht en dan werden mensen liefst zo snel mogelijk weer ontslaan. Voor 

mensen met een handicap was dat wel een probleem. Want het was geen ziekte en je kunt er 

spijtig genoeg niet van genezen. Dus dat was een groep die theoretisch gezien niet echt op zijn 

plaats zat maar die daar historisch zat en meestal een van de grotere groepen was en er op dat 

moment mocht blijven. Nu ik moet zeggen – ik heb in 2014 op het kabinet gewerkt met Mieke 

Vogels en toen was de problematiek nog aan de orde – van die mensen met een handicap die in 



de psychiatrie zaten en daar eigenlijk een stuk – want op dat moment was de materie eigenlijk al 

opgesplitst. Gehandicaptenzorg was Vlaams en psychiatrie was federaal. Dus krijg je een 

discussie van mensen die eigenlijk voor een stuk via Vlaamse budgetten moest geholpen worden. 

Mensen met een handicap moeten nu nog altijd liefst zo vlug mogelijk uit de psychiatrie weg, want 

die opvang daar is daar eigenlijk niet aangepast voor. In 1968 komt die wetgeving daar en wil de 

overlevering – Hilaire De fauw – de vader van het huis, de vader van PIDO – toen deputé van 

welzijn in de provincie West-Vlaanderen en die zei dat tijdens die periode zijn deur platgelopen 

werd door al die directies van gestichten die psychiatrie werden met de vraag van “kan de 

provincie niet iets doen voor mensen met een handicap die nu in onze voorziening verblijven maar 

daar eigenlijk niet op hun plaats zitten.” Vanuit dat verhaal, in 1968, is dan in 1986 PIDO ontstaan 

die daar eigenlijk een antwoord op was. Er is daar 20 jaar over gegaan. Op het moment dat het 

hier startte, was het niet onbesproken. Dit was ook een politiek steekspel gedurende 20 jaar – je 

wil het niet weten. Ik heb het ook nooit bewust meegemaakt, maar er was een hele 

voorgeschiedenis die eraan vooraf ging. En zo kwam PIDO hier. Provinciaal instituut was tot een 

aantal jaar geleden niet onbelangrijk dat dit in de titel van PIDO stond, want het initiatief ging uit 

van de provincie West-Vlaanderen. Al wat je hier ziet is gezet met provinciaal geld. Sedert een 

aantal jaar is de bevoegdheid Vlaams. Dus mogen de provincies niet meer financieel 

tussenkomen in organisaties, diensten, voorzieningen voor gehandicapten. Bij persoonsgebonden 

materies mochten provincies niet echt meer financieel tussenkomen. Die lijn werd letterlijk 

afgeknipt.  

S: Is PIDO toen van naam veranderd? 

C: Strategisch gezien – maar nu is het echt aan het wegnemen maar in de beginjaren werden we 

toen Ons erf UNIEK ipv PIDO. De baseline was nog altijd ‘provinciale voorzieningen’ omdat – ik 

heb al een aantal andere grote voorzieningen genoemd – die hebben een aantal belangrijke 

sponsors dan zijnde de congregaties maar voor ons was de provincie toch wel een grote 

belangrijke sponsor. In die zin – ook op het moment dat die herverdeling er kwam – vonden we 

het toch ook wel belangrijk om die band met de provincie niet volledig op te blazen. Je weet maar 

nooit. Politiekers komen en gaan. Maar het is wel op de achtergrond verdwenen, maar in de 

praktijk is het wel zo dat alles wat we nu zien dat we dat eigenlijk via een erfmachtregeling huren 

voor een symbolische euro. We huren dat van de provincie. Alles is eigenlijk eigendom van de 

provincie en wij hebben de exploitatie. Dus de vzw UNIEK staat in voor de exploitatie. De 

gebouwen zijn eigendom van de provincie en onze link met de provincie is nu een link van 

erfpachtregeling. Zo mogen wij de infrastructuur gebruiken. Tot voor kort  voor die herverdeling 

was het zo dat – een beetje zoals een OCMW verhaal – dat onze raad van bestuur - ,want we 

hebben een eigen vzw, we zijn altijd een privaatrechtelijke vzw geweest dus nooit 

provinciepersoneel. Dus in onze raad van bestuur vond je wel van samenstelling voor 2/3 waren 

provincieraadsleden en 1/3 waren externe experts en binnen die 2/3 was de verdeling volgens de 

samenstelling van de provincieraad, dus om de zes jaar bij de verkiezingen kon dit naar personen 

of zelfs naar partijen een beetje verschuiven. Om de band met de provincie wat te behouden blijft 

de voorzitter wel de deputé van welzijn van de provincie. We vonden het niet zo verstandig om te 

zeggen van “oké we gaan ons plan wel helemaal zelf trekken.” We proberen de band te 

behouden. Ook al zit dat provinciaal verhaal wat op de achtergrond. 

S: Wanneer werd het een Vlaamse bevoegdheid? 

C: Dat moet in 2015 2016 geweest zijn. Dat is nog niet zo lang geleden. Voor ons had dit wel een 

serieuze impact. Bijvoorbeeld – we zitten hier nu op een domein van 14 hectare. Er is heel wat 

groenonderhoud bij nodig. De provincie heeft een groendienst. Aan de overkant van de baan ligt 

Tillegem bos. Dus er zit daar een hele ploeg op. Zij kwamen vroeger ook ons domein 

onderhouden. Nu moeten we dat zelf doen. Dat zijn allemaal van die verdoken kosten die er bij 

komen. Langs de andere kant – er zat 20 jaar tussen 1968 en 1986. Er was een hele 

voorgeschiedenis aan vooraf gegaan. Dat had tot gevolg dat PIDO iets mysterieus was. Nu zijn 



we open naar de buitenwereld toe. In de beginjaren was het allemaal groen. Het was volledig 

verdoken. Je zag niets buiten heel veel groen en dan die poort. Welke fantasieën allemaal de 

ronde deden dat weet ik niet, maar we zaten echt weggestoken. In de beginjaren – zeker de 

eerste tien jaar – hebben we er alles aan gedaan om alle clichés die toen de ronde deden over 

onze grootschalige voorziening, dat we die eigenlijk wel waargemaakt hebben. We zaten weg van 

alles. Veel buurt is er ook niet. Voor de mensen van Loppem stopt Loppem aan de autostrade. 

Voor de mensen van Brugge stopt Brugge aan de E403. We zitten hier echt wel in een soort van 

niemandsland. Wie zijn onze buren? 

S: Je mag het eens aanduiden op het kaartje als je wilt. Waar bevinden de buren zich? Wat 

is de buurt? 

C: Voor mij zijn de buren het hotel. Daar recht tegenover woont een privépersoon met een mooie 

grote hond want die stond hier vorig jaar bij ons boven. Die was blijkbaar uitgebroken. Dan hier 

rechtover heb je Wijnebrugge. Dat zijn nog de buren waar we het meest contact mee hebben. Dat 

is een hotel-restaurant. We hebben daar het meest contact mee. Sedert een aantal jaren in het 

kader van De Warmste Week organiseren ze bij Wijnebrugge allerhande activiteiten die dan 

eigenlijk een stukje samen met ons gebeuren of die voor ons zijn.  

S: Gebeurt dit op het domein van het hotel zelf? 

C: Ja. Een kerstbrunch of kerstmarkt of zo waar wij worden uitgenodigd en waar wij onze 

projecten en al wat hier gebeurt voorstellen. Dat zijn voor mij de dichtste buren. Je hebt dan heel 

de residentiële wijk van Tillegem. In mijn beleving hebben wij daar zeker geen contact mee. En 

hoe kennen zij Ons Erf? Als ze ons al kennen is dat omdat we heel regelmatig met onze huifkar 

tochtjes doen door het bos. Is dat kennen? We hebben ze wel eens gezien maar daar stopt het 

ook. Ik zeg het ja – we zijn afgesloten. Hier heb je de E403. Hier de Albertlaan. En hier naar de 

voorzijde – het is wat het is – wat er de laatste jaren bij is gekomen achteraan, een laatste 

geschenk van de provincie is hier dan de manege. Als je naar achter gaat hier bij ons kom je in 

een mooi natuurgebied. Er is daar wat bos. Er ligt daar een hele site, de magdalenehoeve. Die is 

van de provincie. Dit zit mee in de erfpacht. De Magdalenehoeve was een vervallen boerderij. Die 

was eigendom van het OCMW. Ik moet zeggen, van in het begin da we hier bezig waren was er 

hier een opvoedster die een A2-diploma had en wilde gaan voor een A1-diploma die dat dan ook 

behaald heeft. In kader van haar eindwerk, ze had thuis ook een boerderij en was actief betrokken 

bij het werken met paarden. En zij heeft voor haar eindwerk een studie gemaakt rond het gebruik 

van paarden bij mensen met een ernstig diep mentale handicap. Het is een beetje uit de hand 

gelopen – in die zin dat dat ons eigenlijk wel beviel. Het cliënteel dat hier toen woonde en toch 

voornamelijk zintuiglijk in de wereld staat, dat eigenlijk een stuk met die paarden, dat dat eigenlijk 

wel iets was waar we dingen mee konden doen. Dat sloeg wel aan. We dachten van ‘oke, dit is 

toch niet zomaar een gril waar we opvliegen.” Het is een beetje uit de hand gelopen in die zin dat 

voor dat we het wisten hier met vijf zes paarden zaten. Dus je moet die toch wel ergens zetten. Je 

hebt er weide voor nodig. Je hebt er stal voor nodig. Verder komt er daar heel veel zorg en kosten 

bij kijken. We dachten van “oké, zes paarden. We zijn misschien wat te enthousiast geweest, 

maar als je die zes paarden alleen maar inzet voor de mensen die hier wonen, dan zijn dat wel 

veel paarden en veel kosten.” Er was meer nut uit te halen. We wilden het op grotere schaal 

organiseren. En die grotere schaal was van “oke dat domein ligt hier achter; we gaan daar iets 

mee doen. We gaan weides gebruiken, stallen zetten. En ook een manege.” Dat was wel het 

voordeel met de samenwerking met de provincie dat we eigenlijk wel groots mochten dromen. Zelf 

vond ik de plannen van de Magdalenahoeve nogal megalomaan, maar wonder boven wonder 

hebben we dat verhaal wel – ook al heeft het 15 jaar geduurd – kunnen realiseren. Het enige wat 

we nog niet hebben en wat wel in ons plan zat, was om er verblijfstoerisme aan te koppelen. 

Hetzij op ons domein of hetzij daarachter, om daar eigenlijk een chalet bungalow achtig iets te 

zetten. De oorspronkelijke boerderij en het bakhuis staat er nog. We hebben er zeker plannen 

mee. Als we meer aansluiting willen met de buurt, dan denk ik dat heel die Magdalenasite een 



heel belangrijke troef is voor ons. Omdat we daar heel wat dingen mee kunnen doen. Een eerste 

troef – er ligt daar ook nog een bos achter – is rond Brugge heb je het groene fietspad van een 

50-tal km. Brugge is wel heel groen, heeft een heel groene omgeving en dat fietspad dat passeert 

hier achter, langs de Magdalenahoeve. Op die manier kunnen we daar eigenlijk wel ook nu want 

de Magdalenahoeve is in werking getreden in volle Corona periode waardoor we eigenlijk nog niet 

echt naar buiten zijn kunnen komen ermee. Maar er zijn heel wat mensen die passeren met de 

fiets en heel nieuwsgierig zijn. Het gebeurt dat ze eens op het erf komen om te kijken van ‘wat is 

dat hier, wat doen jullie hier’. Ook zoals met die bakoven, we hebben het idee eens gesuggereerd 

om daar workshops te organiseren voor koken en bakken. En zo op die manier de buurt naar 

binnen te halen. Je kunt ook via de Magdalenahoeve naar hier komen en je kunt ook via de weg 

die hier achter ligt van Sint-Michiels naar Loppem. Dus eigenlijk naar de toekomst toe willen we 

een inkom hier – onze zorgsite en eigenlijk kan je ook een ingang maken aan de achterkant langs 

de Magdalenahoeve. En dan heb je toch al meer een site waar je veel meer kunt mixen. En wat 

ook veel aantrekkelijker zal zijn voor mensen die hier geen familielid hebben en hier niet zijn om 

op die manier met ons in contact te komen. 

S: Dat zijn echt leuke ideeën om mee aan de slag te gaan. Je hebt al heel wat werk verzet 

voor ons. 

C: Kennen jullie Vannesa? Dat is een van onze collega’s van het Venster. Zij zitten midden in een 

woonwijk. Dat is een heel ander verhaal. Via Vanessa zijn we bij de bouwmeesters terecht 

gekomen die een stukje de ruimte inplannen. Vanuit die ideeên zijn we gaan nadenken. De 

gebouwen staan hier van 1986. We zijn nu op het punt dat we eigenlijk grondig moeten 

renoveren. We kiezen ervoor om niet te renoveren en opnieuw te bouwen. Daar komt een 

compleet nieuw complex dat een stukje uitbreiding is, maar vooral ook vervanging. En niet 

toevallig van het paviljoen dat in de meeste hoek ginder staat. In een tweede fase willen we daar 

dan ook gaan bouwen. Maar wat gaan we nu doen? We zijn traditioneel dat PIDO – die 

oligofrenen dat historisch gezien mensen opvangt van een zeer laag verstandelijk niveau. 

Kleuters, peuters. Gaandeweg is dat wel een beetje geëvolueerd. In die zin dat we nu de laatste 

tijd ondervinden dat mensen met een ernstig diep verstandelijk functioneren. Omwille van dat 

functioneren zaten een aantal mensen onterecht in de psychiatrie. Er zijn toch wel een aantal 

mensen meegekomen uit de psychiatrie. Zij die naast de VB ook emotioneel psychisch wat 

problemen hebben die zich dan vertalen in lastig gedrag. Waardoor we gaandeweg eigenlijk 

vanuit de psychiatrische achtergrond – en dat is typisch voor onze doelgroep – dat gaat om 

mensen met een laag mentaal functioneren in combinatie met allerlei andere problemen, niet in 

het minste met gedragsproblemen. En nu zien we de groep in die zin een klein beetje 

verschuiven. Dat we ook wel merken dat behalve mensen met die zeer laag mentaal functioneren, 

dat er nu een heel nieuwe groep zit aan te komen van mensen die theoretisch gezien wel wat 

meer mogelijkheden hebben dan degene die wij historisch opvangen, maar bij wie de emotionele 

problematiek dan een stukje de bovenhand neemt waardoor wat ze in theorie kunnen in de 

praktijk niet aankunnen. Dat is een groep die er bij komt – die evolutie zien we wel al beetje bij 

beetje aankomen, maar nu is dit ‘booming bussiness’. Bij de aanvragen die we krijgen merk je 

duidelijk de noodkreet. We krijgen het signaal vanuit de jeugdhulp het signaal krijgen van help 

ons. Met die groep weten we niet goed waar we ze moeten oriënteren. Ze kunnen in theorie 

zelfstandigheid aan. Dus moeten ze niet in een residentieel beschermende omgeving. Maar aan 

de andere kant is dit wel nodig als je ziet hoe ze in werkelijkheid functioneren. Maar dat is niet 

dezelfde groep als mensen met een diep mentale handicap. Dus zit je hier op ons domein met 

verschillende groepen. De Magdalenahoeve biedt dan wel – bij mensen met een diepe VB gaat 

het vooral om belevingsactiviteiten vaak ook passiviteiten. Die nieuwere groep zit boordevol 

energie en zij hebben ook wel andere interesses. Dan is het idee van die Magdalenahoeve: daar 

valt wel iets mee te doen. Je blijft binnen die beschermende site in die zin – de nabijheid van Ons 

Erf én je zit daar eigenlijk midden in het bos. Er blijft wel een buffer. En dan een tweede groep – 

mensen met een NAH problematiek. Vooral de site het Venster focust op deze doelgroep. Maar er 



is een discussie. Dat verhaal van die doelgroepen en zeker die historische doelgroepen, ik huiver 

er van. Want dan steek je mensen in hokjes. Voor mij gaat het over ‘wat is de vraag van die 

persoon en hebben wij expertise, kennis en mogelijkheden in huis om daar minstens een deel van 

een aanbod te doen. We stellen ook vast dat – een vraag van iemand en die in één en dezelfde 

dienst blijft voor de rest van zijn leven, je voelt dat dat niet meer het model is van de toekomst. Je 

moet daarin gaan zoeken en schuiven. Bij mensen met NAH zien we dat de zorgafhankelijkheid 

en ook het verhaal van de gedragscomponent die bij sommigen op de voorgrond treedt – ja 

eigenlijk – de expertise en ervaringen die we hebben omgedaan bij een heel andere groep die is 

hier eigenlijk ook wel inzetbaar. We hebben er ook een stuk een beschermde omgeving. Want 

goed ja, mensen met dwaalgedrag, die geen gevaar kunnen inschatten, dan is het wel belangrijk 

dat je op een of andere manier hen probeert ruimte te geven, maar ook niet die ruimte die 

onverantwoord is. We krijgen heel wat vragen voor NAH die we dan binnen UNIEK doorverwijzen 

naar ’t Venster in Emelgem. Is het niet beter om de expertise van Emelgem naar hier te halen? Zo 

hebben we een aantal jaar geleden met twee mensen hier gestart en ondertussen zijn er drie 

leefgroepen met mensen met NAH. En ook daar heb je dezelfde grote discussie: mensen met 

NAH hebben een heel andere achtergrond dan mensen die vanuit een ontwikkelingsstoornis een 

stukje in die zorgafhankelijke positie terecht gekomen zijn. Dat is een heel ander verhaal, ook naar 

familie en netwerk is dat heel anders. Onze bezorgdheid was van in het begin – als we zo’n groep 

starten, plaatsen we hen niet centraal in het midden. We gaan toch proberen om hen een klein 

beetje als aparte groep te benaderen. Zij zitten in die hoek, waar je verbinding hebt met de 

Magdalenahoeve – en hier vooraan echt de zorgsite waar mensen zorgafhankelijk zijn en hoe 

meer je naar langs achter gaat, dat je daar dan een site krijgt voor mensen die ook die nabijheid 

nodig hebben, maar die al meer zelfstandigheid hebben en wat meer inclusie die we dan toch 

moeten realiseren door de buitenwereld binnen te halen, want er is daar geen buitenwereld 

behalve de eekhoorns en de konijnen en dat we daar via activiteiten – door de mogelijkheden die 

er zijn. Ik heb die plannen altijd op papier gezien en de plannen verdedigd, maar ik moet toegeven 

– de eerste keer dat ik op die manege site gekomen ben, viel ik bijna achterover. Dat was echt 

iets van ‘waauw. Hier zitten echt veel mogelijkheden.” Dus oke, maar dat is dan de volgende fase: 

kijken wat we er mee gaan doen he. 

S: Wij kunnen ook in ons buurtonderzoek eens vragen wat hun verwachtingen zijn. 

Misschien kunnen we hen vragen of ze ideeën hebben voor de Magdalenahoeve. 

C: Goed idee. De buurt zit er niet persé op te wachten om met ons te verbinden, tenzij wij een 

aantal troeven op tafel kunnen leggen – iets waarvoor zij met heel veel plezier afkomen. 

S: Ja en wij gaan nu kijken van ja wat willen zij? Willen ze iets? Het kan ook zijn dat ze 

gewoon antwoorden van “Nee dat hoeft niet voor ons.” En daar weten jullie ook heel veel 

mee.  

C: Dat zou heel boeiend zijn. Die buurtwerking en inclusie dat is allemaal wel goed en wel, maar 

je mag er niet vanuit gaan dat de buurt daar op zit te wachten. Dat verhaal van “hmm nee bedankt 

het zijn mensen met een handicap” – zo werkt het ook niet meer. Het is in twee richtingen dat het 

moet gaan. Aan de overkant ligt een andere voorziening – de VIRO – dat zijn ook buren. Daar 

was een medewerkster Annelies en die noemt zichzelf de professionele straatloopster – het 

belangrijkste is aanwezig zijn in de buurt, heel goed luisteren en zien of er opportuniteiten zijn en 

als er opportuniteiten zijn daarop inspelen. Het kan zeker wel. Zij ging eens langs in de buurt van 

St-Michiels en kwam met een heel A4-tje vol leuke ideeën terug. Dus het kan wel, maar je moet 

het zelf zoeken en er zelf rond actief zijn om die dingen te realiseren.  

S: Er rond actief zijn is ook niet altijd gemakkelijk omdat er wel heel wat tijd in kruipt.  

C: Je moet een afstand overbruggen. Letterlijk en figuurlijk. We hebben wel vrijwilligerswerking, 

maar als dat geen mensen zijn die hier iemand kennen of die hier familie zijn dat je dan toch met 



andere verwachtingen zit die niet altijd te realiseren is met de doelgroep die wij hebben. 

communicatie – al was het maar een paar woorden wisselen is wel heel belangrijk. Ook als 

motivatie voor de vrijwilliger om te kunnen volhouden, om een relatie op te bouwen. Nu er zijn een 

heleboel gasten hier waarbij dat geen evidentie is en waarbij je bij wijze van spreken – een 

opvoeder die daar dan dagelijks bijstaat en die eigenlijk de afkeur of appreciatie moet afleiden uit 

de manier waarop met de ogen gepinkt wordt bv. – ja dan is dat voor een vrijwilliger die hier ene 

keer in de week iets komt doen geen gemakkelijke. Dus we hebben op dat vlak niet de meest 

uitnodigende doelgroep om dingen rond te doen. En dan ook dat naar buiten halen van de 

buitenwereld – ja. Het is niet evident. Trouwens ook de naamgeving. Nu Ons Erf en voorheen 

PIDO – na tien jaar hebben we kunnen verkrijgen van ‘met die PIDO daar valt eigenlijk niet mee te 

leven.” Je moet altijd uitleggen waarvoor dat stond en dat was niet zo geestig. We zijn dan over 

gegaan naar Ons Erf. Het belangrijkste woord daarin is dat erf omdat dat eigenlijk een stuk 

verwees naar het verhaal van een woonerf. Dat was het idee. Iedereen is hier welkom op 

voorwaarde dat iedereen zich aanpast – beetje omgekeerde integratie – aan de beperking die 

onze mensen hebben. En dat je hier niet met je auto rondkoerst want mensen hier kennen dat 

gevaar niet – dus een beetje van die dingen. Dat is het idee dat achter dat woord ‘erf’ zit. Alleen 

zijn we er tot nu toe nog niet in geslaagd om dat in de praktijk ook te brengen en open te trekken.  

S: Wat is Uniek dan juist? 

C: Uniek is de overkoepelende vzw. Het is de unie van drie bestaande voorzieningen, nl. Ons Erf, 

de Waaiberg en ’t Venster. Dat waren drie voorzieningen die eigenlijk voor een stuk dezelfde 

achtergrond hadden. Dat waren drie provinciale voorzieningen en op een bepaald moment waren 

dat twee vzw’s met twee aparte vzw’s, maar die hadden dezelfde raad van bestuur en eigenlijk in 

het heel verhaal rond fusie en schaalvergroting. Denk (niet) dat we er echt een voorloper in waren 

want vooraleer dat dat eigenlijk toch op grotere schaal werd omdat het gewoon moest vanuit de 

grotere noodzaak rond financiering hebben wij hier en dat was dan in 2004. Dan is Uniek 

ontstaan.  

S: Nog even die vrijwilligers. Waar halen jullie die? 

C: Bij Ons Erf gaat het voornamelijk over kennissen, vrienden, familieleden. Hetzij van bewoners, 

hetzij van medewerkers.  

S: Maak je daar reclame voor? 

C: Er zijn folders. Er is verwijzing op de website. We adverteren niet actief. Het is meer mond tot 

mond reclame en nu met corona is het niet de meest ideale situatie. Echt wildvreemde mensen 

niet echt, tenzij voor de manege. “We hebben gehoord of we hebben gezien. Wat is dat? Ik ben 

zot van paarden.” Ze zeggen nooit dat ze zot zijn van mensen met een handicap maar goed. De 

insteek is er en ergens kun je daar wel een verbinding vinden.  

S: We hadden het ook over samenwerking met het hotel voor DWW en nu met de manege. 

Zijn er nog andere samenwerkingen met bedrijven of openbaar vervoer? 

C: Structureel niet. We hebben wel heel wat contacten. Maar structureel samenwerken niet echt. 

Er is een bank die gebruik maakt van onze infrastructuur om er events te organiseren en op die 

manier komt er hier publiek die onze wereld niet kent en op die manier – je weet nooit – dat er 

interessante contacten ontstaan. Met De Lijn hebben we goede contacten. Ze kennen onze noden 

en zijn bereid om te luisteren, maar veel verder gaat dat niet. Want op zich, naar bereikbaarheid. 

Er is een bushalte recht tegenover de deur. Maar er rijden vier bussen. Twee ’s morgens vroeg en 

twee ’s avonds laat. Dus ja, we zijn nu ook heel sterk aan het inzetten op contacten met het lokaal 

sociaal beleid, met stad Brugge. Er zijn heel wat contacten. Maar om nu te zeggen dat er 

structurele samenwerkingen zijn uitgevloeid… Niet direct. 



S: Hebben jullie ook geen volkstuintjes? Hoe zit dat in elkaar? 

C: Dat is een beetje hetzelfde verhaal als met de vrijwilligers. Via via via is er hier iemand eens 

aan de deur komen kloppen met de vraag “kunnen wij hier iets komen doen?” en zo is dat 

gegroeid. Dat zijn allemaal van die kleine initiatieven maar die eigenlijk wel van die zaadjes zijn. 

Dat sluit een beetje aan bij het verhaal van Annelies. “Loop rond en spreek met mensen en hoor 

wat de verzuchtingen zijn van mensen en kijk of je met je organisatie daar op kan inspelen.” In dit 

geval hadden we het zelf niet opgepikt, maar zijn ze zelf naar hier gekomen. Ze waren op zoek 

naar ruimte en hadden gehoord dat wij die wel hebben. Op die manier ontstaat dat dan wel. 

S: Hoeveel bewoners zijn er nu.  

C: Nu zijn er 220 die hier op heel regelmatige basis verblijven. De meesten zijn hier 7 dagen op 7. 

Laat ons zeggen dat er 210 zijn die hier minimaal 5 dagen per week zijn.  

S: Dus qua aantal is er niet veel veranderd t.o.v. 35 jaar terug? 

C: Hoh ja en neen. Origineel waren we erkend voor 200 plaatsen. Maar omdat wij – dan spreek ik 

van voor de persoonsvolgende financiering. Toen hadden wij een erkenning en waren we erkend 

als nursing en obv die erkenning krijg je een personeelsopkadering tot drie cijfers na de komma 

uitgerekend. Daar hadden we recht op en konden we op inzetten. Nu we hadden van in het begin 

een soort oorlog gevoerd met VAPH, om te zeggen van eigenlijk kennen jullie ons veel te weinig 

personeel toe. We nemen hele zware zorgvragen op en daarvoor worden wij bedankt, maar in 

feite moeten we het doen met … nu ja. In de jaren ’80 was er grote werkloosheid en allerlei 

tewerkstellingsstatuten en eigenlijk een groot stuk – want er kwam hier plots een nieuwe 

voorziening en voor het VAPH heel wat plaatsen bij die ze moesten subsidiëren. Dus eigenlijk zijn 

we gestart – en dat zegt niets over de kwaliteit van werken absoluut niet – met onervaren mensen. 

We konden zeker niet de hoogste diploma’s aanwerven. We moesten heel veel werken met lage 

diploma’s. Maar ik kan niets slecht zeggen over hun inzet en waarde. We zijn dus vertrokken in 

een slecht budgettaire periode. Er was niet veel geld en we moesten het doen met wat overbleef. 

Daarom ook dat – bij de opstart van PIDO – dat niet op handgeklap onthaald. We waren een 

bijkomende concurrent. Men zei vaak over de provincie “dat geld dat ze in jullie hebben gestoken 

hadden ze beter aan ons gegeven dat hadden wij tenminste meer personeel kunnen aanwerven.” 

Het was niet altijd even collegiaal. We zijn dus gestart in een slecht budgettair kader en hebben 

altijd achterop gelopen qua personeelbestaffing – zowel naar aantal als naar diploma’s toe. We 

hadden heel wat handen nodig, maar je moest toch ook wat theoretische kaders hebben. dus van 

in 1986 tot een aantal jaar geleden hebben we altijd wat in de achtervolging gezeten om toch – 

wat wij vonden dat we aan personeel nodig hadden en eigenlijk recht op hadden – om dat te 

krijgen. We zijn erkend voor 200, we nemen dus 200 zeer zware zorgvragen op tot nu toe. Maar 

VAPH gaf ons maar een omkadering voor 190 van die gasten. Awel vanaf nu nemen we maar 190 

zware zorgvragen op. Dus vanaf nu varieert dat van de 186 tot 190 cliënten. Sinds de 

persoonsvolgende financiering zitten we opnieuw in een heel ander verhaal. We hebben zelf onze 

infrastructuur wat uitgebreid en zijn we opnieuw met een 20-25 tal mensen gegroeid. Sedert een 

paar jaar – het wordt nu wel heel technisch – maar er zijn al heel wat oefeningen gedaan rond 

zorggradatie en herverdeling van middelen in functie van de zorgzwaarte en de laatste 

inspanningen daarrond zijn de correctiefase. Het moet met een gesloten portemonnee he. Als ze 

bij ons meer moeten geven, dan moeten ze bij anderen wegnemen. Dus ja ik begrijp dat dat niet 

evident is. Er is geen enkele voorzieningen die middelen te veel heeft. Want hoe meer middelen je 

hebt hoe meer je er ook mee doet. Dus dat is een heel moeilijke oefening, maar sedert een paar 

jaar, we zitten nu volop in de afrekeningsfase waarbij dat wij continu mensen en personeel 

bijkrijgen, maar anderen moeten dan middelen afstaan.  

S: In de eerste jaren zat je heel verdoken achter het groen en er toen heel wat clichés 

leefden. Heb je er een idee van van wat toen verteld werd? 



C: Er waren drie lijnen daarin. Allereerst ging het over een gebrek aan transparantie. De naam 

diep oligofrenen – ja dat is niet direct een woord dat in de gangbare taal gebruikt wordt. Het komt 

van het Grieks en betekent letterlijk vertaald ‘kleine hersenen’ – niet zeer positief. Een tweede iets 

waar veel commotie rond was – was dat we zo verdoken zaten en niemand een idee had van wat 

hier gebeurde. En toen werd er ook over de provincie gesproken, dat ze hier een luxeproject 

hadden opgezet. Ik herinner me nog – het eerste jaar dat we hier zaten was ik eens op een 

vergadering in Brussel en het verhaal deed daar de ronde dat er in Brugge een nieuwe 

voorziening was opgestart met gouden klinken aan de deur. Het ging over een luxeproject dat veel 

geld had gekost en dat eigenlijk niet nodig was. Er was een collega die zijn van ‘’allee ze hadden 

beter ipv al die miljoenen in jullie te steken, dat geld beter verdeeld over de voorzieningen die er al 

waren.” Dit had wel een invloed op de richting die we zijn uitgegaan. Van in het begin hadden we 

zo iets van – als iedereen ons zo aankijkt, we werden dubbel gefinancierd door overheidsgeld. Je 

had heel de infrastructuur die betaald werd door de provincie en belastingbetaler en de werking 

werd betaald door het VAPH en de overheid. Er zit overheidsgeld in dus willen wij met de 

voorziening ook wel dat het geld dat de overheid en samenleving in ons investeert, dat dat ook 

wel rendeert. Daarom hebben we de bewuste keuze gemaakt om volop voor de groep mensen te 

gaan die geen aansluiting vinden bij het bestaand aanbod. En dan kom je uit bij de mensen met 

diep oligofrenen en mensen met meervoudig complexe problematieken. Dus in het begin hebben 

we heel bewust die keuze gemaakt om het cliché, het vooroordeel of verwijt van ‘luxegasten’ – 

dan konden we zeggen dat we geen provinciepersoneel waren maar privaat. Dan heb je het cliché 

van een ambtenaar die alles op zijn gemak doet. En dan – naast hetgeen rond de doelgroep had 

je dan vanuit de collega’s. 1986 was de periode van de deïnstitutionalisering. Ik herinner me nog – 

we hadden een leefgroep van 5 of 6 die van start was gegaan dat professor Van Hove – hij was 

hier met een autobus toegekomen en had alle geïnteresseerde opvoeders en is naar de stichting 

Arduin gaan kijken – de toonaangevende organisatie op vlak van afbreken van instellingen en 

decentraliseren, kleinschalig gaan werken. Daar was niets verkeerd mee. Maar dat was het eerste 

jaar dat werkten. Dat was dan de volgende vlaag die we moesten vangen van “waar haalt de 

provincie het in zijn hoofd om zoveel geld te steken in een model dat totaal passé is?” – dat maakt 

toch wel een beetje ons verhaal van “oke wij hebben hier iets in handen gekregen dat veel 

mogelijkheden in zich heeft, maar ook veel beperkingen had.” Dat was hier vroeger een 

ziekenhuismodel. Dat waren heel grote slaapkamers waar ze per vier sliepen. Maar dat was heel 

royaal. Dat had een lavabo en grote schuiframen. Bij mooi weer gingen de bedjes buiten staan. 

Dat was echt een verhaal van “hier komen de bedlegerigen.” 60 bedlegerigen. Mensen die dag en 

nacht in bed gingen liggen. Begin daar eens aan. Bedlegerigen – als dat er al zou zijn dan wilden 

we hen net uit hun bed krijgen. We kregen de infrastructuur van de provincie maar het eerste dat 

we dachten was van “hmm kan hier niet ergens een muur uitgeslagen worden?” Als beginnende 

bleus boksten we ook op tegen hoe moeten we dit in godsnaam gaan vertalen? Ook nu in 2022 

gaan we bouwen en we proberen ons daar zo goed mogelijk over te informeren. Want als je 

bouwt dan betonneer je letterlijk voor 30 jaar je werking he. Al het geld dat je hebt gaat daar in en 

je steekt je werking in beton – hoe je gebouw staat en zo. De werken begonnen in de jaren ’80. Er 

werd veel over gediscussieerd, maar dan boef stond dat hier plots. Toen wij hier met zes bleus 

arriveerden in 1986 moesten wij één: heel blij zijn met wat we kregen, twee: niet goed wisten wat 

we ermee moesten doen en drie: veel kritiek kregen voor iets waar we op dat moment eigenlijk 

niet verantwoordelijk voor was. We voelden gewoon dat we er iets goeds van moesten maken en 

ik denk wel dat we daar in geslaagd zijn. We hebben onze eigen plek veroverd. En nu werken we 

goed samen met allerlei collega’s. En we hebben eigenlijk op de goeie weg bezig zijn met de 

verbouwingswerken dus ik hoop dat het de komende dertig jaar ook weer goed mag zijn. Ik ben 

een tevreden man eigenlijk. 

S: Zijn die clichés er nog altijd? 

C: Over de buurt weet ik het niet, maar naar collega’s toe in het werkveld. Mensen weten wel 

waarvoor we staan en wat we doen. We zijn eigenlijk ook – al het groen is weg en het eerste deel 



van de nieuwbouw staat aan de straatkant, dus we doen er alles aan om niet gesloten te zijn. Bij 

collega’s – dat verhaal van de provincie en de ambtenaren die hier op hun gemak veel geld zitten 

te verdienen. Dat is al lang weg. We hebben met de collega’s een goeie samenwerking. We 

vinden elkaar. Er zijn altijd clichés en vooroordelen.  

S: Hoe ervaren jullie de buurtbewoners?  

C: Ik denk van de mensen die de stap hierbinnen zetten (– bv. die fietsers die eens komen 

piepen) dat je daar heel goeie reacties van krijgt. Maar wij ervaren de buurt als afwezig. 

Sporadisch valt er iets uit, bv. de buurman die op zoek is naar zijn hond. Maar oké die 

ontmoetingen – dat is het kleine ontmoeten zeker – zijn altijd heel hartelijk en tof. Ook de 

contacten met Wijnebrugge. En dat groeit dan wel. Voor corona gingen we één keer per jaar – we 

hebben een wandelclub – opgericht op vraag van ouders die actief wandelen, de Ons Erf 

Stappers en die organiseren elk jaar een wandeling. Op zo’n wandeldag is er een parcours en zijn 

er verschillende afstanden. Wie deelneemt verzoeken wij beleefd om een bewoner mee te nemen, 

maar dat hoeft zeker niet. Zo bereik je soms meer dan 1000 mensen, wandelaars. 

S: Wordt er dan rondgegaan in de buurt om reclame voor te maken. 

C: Neen. Het wordt wel aangekondigd via vakliteratuur – een boek voor alle wandelaars, maar 

echt gericht flyeren in de buurt doen we niet. Soms kondigen we het aan in het advertentieblad. In 

het begin organiseerden we opendeurdagen om de buurt te betrekken en om clichés weg te 

werken. In de zomer heb je de St.-Michielse feesten en ook in Loppem zo van die straatfeesten. 

Daar hebben we ook een aantal keer met een standje gestaan waar dan kaarsen verkocht 

werden. Maar het was vooral de bedoeling om ons kenbaar te maken. Die wandeling was zeker 

ook interessant. Er kwamen 1000 mensen over de vloer die dan vragen van “wat is dat hier en wat 

doen jullie hier?” We houden ook een koetsentocht jaarlijks, maar door personeelsomkadering is 

dat weggevallen. Met de manege moeten we dat weer eens installeren. Dat was dan een 

koetsentocht waarbij menners naar hier kwamen en die deden een heel uitgestippelde toer door 

Brugge met paard en koets. De gasten reden mee, de ouders reden mee en ook gasten van 

andere voorzieningen reden mee. En ook dan krijg je zo wel een aantal mensen binnen die 

anders nooit komen. Je voelt wel – ook met een poort en dergelijke – het is wel een drempel he. 

Je stapt hier niet zomaar binnen. Als je geen reden hebt stap je hier niet binnen dus moeten wij af 

en toe een reden organiseren om mensen  hier binnen te krijgen he. En daar moeten wij meer 

werk van maken en ik denk dat de Magdalenasite veel mogelijkheden heeft om daar dingen rond 

te organiseren. 

S: We hebben niet veel vragen gesteld, maar je hebt enorm veel zelf verteld over de tijdlijn 

en artikels. Hartelijk bedankt voor je tijd. Was heel interessant. We zijn veel te weten 

gekomen. 

 



2. ENQUÊTE 



 

 

Indien u ja antwoordde op de vorige vraag, kan u een korte omschrijving geven? 

• Tuinfeest voor de straat 

• Zomer BBQ en kerstdrink 

• 2x pj (pre-corona) 

• jaarlijks buurtfeest in augustus 

• Nieuwjaarsdrink, BBQ in de zomer 

• 2x/jaar (indien geen Corona)=> nieuwjaarsreceptie en zomer BBQ 

• Vroeger 2x per jaar wijkfeest, nu met Corona iets meer 

• Voor corona werd er meestal 2maal per jaar een buurtfeest georganiseerd ( zomer en kerst 

periode) 

• Barbecue in de zomer, nieuwjaarsreceptie 

• Nieuwjaarsdrink/summersrink 

• BBQ, nieuwjaarsreceptie 



 

Indien u ja antwoordde op de vorige vraag, kan u een korte omschrijving geven wat deze organisatie 

volgens jou doet en welke mensen zij daar ondersteunen? 

• Zorg en begeleiding voor fysiek en/of mentazl beperkte mensen. 

• Instelling vr volwassen personen met een zware mentale en al dan niet fysische beperking 

• Mensen met een beperking - verblijf + dagopvang 

• alle opvang, mentaal beperkten 

• mensen met een beperking 

• Zorg aan personen met een mentale en motorische handicap (oligofrenie) 

• Zorg en woongelegenheden voor mentaal gehandicapte mensen 

• Verblijfplaats en opvang voor mensen met een beperking 

• Mensen met een handicap 

• Voorziening voor gehandicapten 

 

 

 



 

Als laatste willen we polsen of er volgens jou mogelijkheden zijn Ons Erf en de buurt meer met elkaar 

te betrekken? Alle suggesties zijn welkom. 

• Een zomers buurtfeest in 1 van de weides met stand, bewoners en begeleiders van Ons Erf 

zodat er meer kennis bij tillegembewoners komt over wat bewoners van Ons Erf kunnen en 

doen. 

• Moeilijk tenzij er een beleving / animatie ( muziek, voorstelling dans…) 

• Zou heel leuk zijn! Misschien kan dr opbrengst van de activiteiten van de wijk naar hun gaan 

en dan kunnen ze helpen organiseren/opdienen (tegen betaling) 

• (post corona) open deur 

• Ik ben vrijwilliger in Ons Erf. Al enkele jaren is er met de Warmste Week een samenwerking 

met Restaurant Weinebrugge; Corona maakt het nu niet mogelijk. 

• Kan eventueel 

• Organiseren van een opendeurdag 

• Ja, zou wel interessant zijn om het meer te leren kennen. 

• Geen idee 

• Ik weet het niet 

Buurtbewoners aanschrijven met folder ivm vrijwilligerswerk. Open dagen organiseren met 

rondleiding, activiteiten organiseren samen met de buurtbewoners. Team samen stellen om contact 

met ons erf en buurt te onderhouden met vb 3 maandelijkse folder over het gebeuren op ons erf. Nu 

ontbreekt het contact met de buurt en ons erf. Via een folder/brochure/... Zou leuk zijn en kan helpen 

om mensen aan te sporen een handje toe te steken. Want ik wist niet dat dit k 


